


Harmadik alkalommal rendeztük meg a Döme Napi 
Vigasságot településünkön. Augusztus közepén ismét élet-
re kelt a főtér: több ezren látogattak ki a rendezvényre. A 
július 1-jén várossá nyilvánított Rákóczifalva ekkor és itt 
tartotta a városavató ceremóniát is.

Az égiek is megérezhették, hogy fontos és különleges 
nap ez az augusztus 15-ei Rákóczifalva életében, s az idő-
járás kegyes volt. Hétágra sütött a nap, de nem perzselt, eső 
nem esett, a szél sem tombolt.

Novák Gyula kisbíró a reggeli óráktól járta az utcákat 
hintón: kidobolta a nagy eseményt, s meghívott minden 
érdeklődőt a városavatóra. A színpadon 10 órától kezdve 
egymást váltották az előadók. A Barátok közt című soro-
zatból jól ismert R. Kárpáti Péter az idén is együtt mulatott 
velünk vendégeivel együtt.

A városavató ceremónia 13 órakor kezdődött, s ekkora 
tele is lett a tér – rengetegen gondolták úgy, hogy ezen az 
egyszeri és megismételhetetlen eseményen ott kell lenni-
ük. A vendégeket dr. Páldi András, a Rákóczifalváról El-
származottak Baráti Köre elnökségi tagja köszöntötte. A 
Berényi Sándor által készített városkulcsot Kupai-Szabó 
Tímea református és Kómár István katolikus lelkész áldotta 
meg. A várossá nyilvánítási oklevelet és a város kulcsát dr. 
habil. Kovács Árpád, az Állami Számvevőszék elnöke adta 
át Tóth Lajos polgármesternek. A jeles alkalomból köszön-
tőt mondott a térség országgyűlési képviselője, a megyei 
közgyűlés elnöke, a megyeszékhely polgármestere, s a leg-
közelebbi „falu” nevű város, Berettyóújfalu polgármestere 
is. A polgármesteri ünnepi beszédet követően köszöntöttük 
városunk legfiatalabb és legidősebb polgárait. A megyei le-
véltár igazgatója egy különleges, Rákóczi-korabeli oklevél 
hiteles másolatát adta ajándékba az új városnak. A ceremó-
nia zárszavát dr. Bodács Zsófia díszpolgár mondta. Az ese-
ményen közreműködött a Rákóczi Néptáncegyüttes, Tóth 
Kitti, Nagy Tímea, a nyugdíjas énekkar Sándorné Pusztai 
Erika vezényletével, valamint a Búzakalász Citerazenekar.

Több ajándék is várta a közönséget: kései ebédre jóféle 

babgulyást lehetett kanalazni, köszönet érte a Szabados-
Hús Kft-nek, a Csüllög és Fia Kft-nek, Nagy István pék-
mesternek, valamint a Teljes Életért Nonprofit Közhasznú 
Kht-nak. A város tortája Szamos László ajándéka volt, s 
a világhírű Szamos Cukrászdában készítették. A városba 
érkezőket Papp Imre és Pappné Benson Mária ajándéka, a 
„Üdvözöljük városunkban!” feliratú táblák fogadták.

A ceremóniát követően a különleges nevű, fantasztiku-
san jó muzsikát játszó „Anyám és nyulam” zenekar lépett 
színpadra, sajnos – a színpadi csúszások miatt – csupán 
két nóta erejéig. Őket a Bon-Bon együttes követte, majd 
Ihos József humorista közreműködésével mackóárverésre 
került sor. Kalapács alá került többek között St. Martin, 
Szandi, Pécsi Ildikó által felajánlott játék mackó is.

A Megasztárból jól ismert Gáspár Lacit óriási tömeg 
várta, a hangulatos előadás után nehezen engedték el őt a 
rajongók. A Nyíregyházáról érkező EverDance Táncszín-
ház bemutatója is fergeteges sikert aratott. A színpadi pro-
dukciók sorát a Felhőtlen Gond együttes koncertje zárta.

A közönséget egész nap várta a vásári forgatag, a 
játszóház, a kicsiket a népszerű horgászat, s számtalan 
„mackós” kézműves tevékenységet is ki lehetett próbálni. 
A Rákóczi Lovasai Egyesület és a Rákóczifalvai Kutyais-
kola bemutatói is népszerűnek bizonyultak, csakúgy, mint 
a lovas szakosztály hintósai, fogatosai.

Hagyományteremtő szándékkal került sor a Rákóczi-
ház udvarán egy street-ball versenyre, amelyen 10 csapat 
mérte össze kosártudását.

A Macimúzeum rendhagyó nyitva tartással, este 21 órá-
ig várta a látogatókat. Az információs sátornál rengetegen 
írták alá a leendő „város könyve” első oldalait, amely örök 
emlék marad az utókor számára.

Rengetegen dolgoztak, segítettek a rendezvény elő-
készítésében, lebonyolításában. Civil szervezeti tagok, 
hivatali és intézményi dolgozók, önkormányzati képvise-
lők, vállalkozók, barátok és ismerősök. Több mint százan 
vettek részt az előkészítésben és lebonyolításban. Több, 
mint százan érezték úgy, hogy ez a nap közös ünnep. S 
ettől valóban közös ünnep lett.

Cs. Cs. R.

Döme-nap és városavató
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Mézes Emil Istvánné, Ipolyszegi Elvira faluban született, 
nagyközségben nevelkedett, és városból megy majd az utol-
só útjára – ez úgy látszik, szlogenné válik mostantól. Peda-
gógusként indult a pályája, aztán más irányt vett az élete, 
de mindig is tevékenyen részt vett Rákóczifalva életében. Az 
Egészségügyi és Szociális Bizottság elnökével beszélgettünk 
a főtéren, kellemes szeptemberi napsütésben.  

Honnan jött az ötlet, hogy a város legfiatalabb lakosát is 
fel kellene köszönteni? 

Akik részt vettek a városavató ünnepségen, láthatták, 
amint Tóth Lajos polgármester úr köszöntötte Barna Jánosné 
Ilonka nénit, aki 98 évesen a legidősebb lakosunk. Ilonka 
néni köszöntése a polgármester úr ötlete volt a július 13-i 
rendezvényt előkészítő megbeszélésen. Ekkor - szinte azon-
nal - eszembe jutott, hogy ezek után a legfiatalabbat sem le-
het kihagyni az ünneplésből. A dolog izgalmas része az volt, 
hogy nem tudtuk, hoznak-e a gólyák éppen akkorra valakit 
városunkba, de bíztunk a szerencsében, és vártunk. Végül két 
kisfiú is született, egyikük július 25-én Szolnokon, a másik 
baba július 26-án Rákóczifalván. Ő az első, aki elmondhat-
ja majd magáról, hogy Rákóczifalva városában született. A 
város nevében mindkét babát meglátogattuk a születésük 
után, nagy örömöt okozva ezzel a családoknak. Vallom, hogy 
ezek olyan fontos alkalmak az életünkben, amikor nemcsak 
„hivatalosan”, hanem más módon is tudtára adhatjuk az em-
bereknek, hogy értük dolgozunk. Ez számomra hozzátarto-
zik a munkához. A 90 éven felüli idős hölgyeket is évek óta 
meglátogatjuk egy csokor virág és pár kedves szó kíséretében 
Nőnap alkalmából. 

Mióta itt beszélgetünk, már legalább húszan integettek ne-
ked. Kiszámoltad valaha, hogy mennyi idődet veszi igénybe 
az elnöki munka? 

Nem, ezt szerintem sem pénzben, sem időben nem lehet 
kifejezni. Büszke vagyok rá, hogy mindig megtaláltam a han-
got mindenkivel. Ez egy adottság, ami nélkül nincs értelme 
ilyen munkát végezni. Persze szombaton kész „öngyilkos-
ság” boltba mennem kenyérért, és ha végre hazaérek, a csalá-
dom nem mulasztja el megkérdezni, hogy tán’ most őrölték a 
búzát? Ennek ellenére remélem, még sokáig végezhetem ezt 
a számomra végtelen örömöt adó munkát.  

Hány éve is annak, hogy a bizottság elnöke vagy?
Immár hét éve élvezem a bizalmat, ez idő alatt termé-

szetesen kaptam jót is, rosszat, hiszen a határozatokon az 
én nevem szerepel. Ez nagy felelősség. Eleinte nehéz volt a 
lakossággal elfogadtatni azt, hogy a mi kezünket is megkötik 
a rendeletek és a szabályok, illetve több érdeket is össze kell 
hangolnunk egy-egy döntés során. Elmondhatom, hogy mára 
ezt elfogadták Rákóczifalva lakói, köszönhetően az önkor-
mányzatnál dolgozó elhivatott kollégáknak is. 

Sokan mégis kritikával fogadták a várossá válás tényét… 

Akik városban születnek, több eséllyel indulnak az életben
Mindenképpen szeretném elmondani, hogy bár a sikert a 

mostani vezetés érte el, az előző vezetés is jó szándékkal, az 
előrelépés érdekében tett mindent, még ha nem sikerült is 
mindig mindenki megelégedésére tenni. Az utóbbi évek kí-
nos gazdasági helyzete miatt érzékelhető volt, hogy minden 
évben kevesebb pénz állt az önkormányzat, és természetesen 
így a szociális terület rendelkezésére is. Rossz érzés volt 
csökkenteni az egyes támogatási formákat. Az én határo-
zott véleményem az, hogy csak pozitív előnyei lehetnek a 
változásnak, elég csak a szélesebb pályázati lehetőségekre 
gondolni. Ezentúl azt sem kérdőjelezheti meg senki sem, 
hogy például a bölcsődének van-e létjogosultsága.  Öröm-
mel számolhatok be arról is, hogy a testület megszavazta az 
egyszeri újszülött „életkezdési” támogatást, amely ha nem 
is nagy összeg, de biztosan segítség lesz a családnak, ha a 
gyermek eléri a 18 éves kort. Városunkban évente átlagosan 
45-50 kisgyermek születik. Bízom benne, hogy közösen so-
kat tudunk tenni azért, hogy ők immár városi gyerekekként 
élvezzék ennek minden előnyét.  Olyan esélyekkel indulhas-
sanak az életben, amelyeket eddig csak a városi gyerekek 
kaptak meg. 

H. L. 
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Barna Jánosné Ilonka néni 1911. december 4-én látta meg 
a napvilágot Rákóczifalván, a „kövesúton, a keresztnél levő 
házban,” most pedig 98 évesen ő városunk legidősebb lakója. 
Kicsit olyan ez, mint Hugh Grant, aki az angol filmben domb-
ra ment fel, de a hegyről jött le. Ezzel a riporttal köszöntjük 
Ilonka nénit, további derűs, nyugodt éveket kívánva neki. 

 Az egyik dédunoka, Tóth Edit kísér át, tőlük egy percre 
lakik a dédmama. Út közben mutatja: ez itt a mama melletti 
két ház két unokájáé, a harmadik szemben lakik, egy negye-
dik szintén pár lépésnyire. Ennél jobbat el sem lehet képzel-
ni egy 98 éves néni számára, hiszen minden nap többen is 
benéznek hozzá, ebédet hoznak, kitakarítanak, beszélgetnek, 
mikor mire van szükség.  Öt gyermekéből már egy sem él, de 
van öt unoka, fél tucat dédunoka, és három ükunoka, akik 16, 
9 és 3 évesek.  

Ilonka nénit az előtérben találjuk, egy széken üldögél, és 
egy huszonöt centis ollóval a körmeit vágja. Mindig elcso-
dálkozok, hogy az idősek micsoda szerszámokkal képesek 
szinte minden munkálatot elvégezni!  A százharminc éves 
parasztház kívül-belül takaros, világos és barátságos, nincse-
nek művirágok és mütyűrök, csupán szentképek sorakoznak 
a falakon: egy egyszerű, tiszta élet lenyomata. Ilonka néni 
katolikus hitű, a rendszeres templombajárás mellett „Máriás 
lány” is volt, a templomi Mária szobrot vitte a többi lányká-
val a jeles napokon – erre ma is büszkén emlékszik vissza.  

Életét a család mellett a munka töltötte ki. Mivel az iskolá-
ban csak írni-olvasni tanult meg, azt is az ismétlő osztályban, 
és persze szegény sorba született, más választása nem volt, 
mint nyáron napszámosként, summásként, marokvetőként 
robotolni; télen cirkot fésülni jártak. A fizetség napi 20 fil-
lér volt, de a lányok bocskorért-kendőért is dolgoztak, nagy 
kincs volt akkoriban mindkettő.  

A férjével egy batyusbálban ismerkedett meg, ahová a lá-
nyokat még elkísérték a szigorú anyák, így csak a csárdás, 
a keringő közben volt alkalmuk magukban lenni, nem úgy, 
mint manapság – teszi hozzá. Húsz éves volt, amikor ösz-
szeházasodtak, és együtt élték át és túl a két világháborút. 
Ilonka néni tisztán emlékszik az első világháború ágyúira és 
a második világégésre: a hosszan húzódó német barakkok-
ra, a lakossággal tisztességes német katonákra, és bizony a 
„kutya oroszokra” is, akiktől félni kellett, mert a bárisnyákat 
keresték. Sok embert öltek meg a bombák akkor a földeken. 
A férje 1979-ben halt meg, azóta egyedül él. Amikor meg-
kérdezem, hogy nem akart-e újra férjhez menni, érti a tréfát, 
de csak mosolyog, mintha a nevetés már túl nehéz lenne a 
számára.

Minden nap három órakor kel. Felöltözik, mosakszik, 
fésülködik, majd imádkozik, öt órakor pedig megreggelizik. 
Keveset eszik, többször keveset. A tejet nagyon szereti, ami-
óta az eszét tudja, napi egy litert iszik. Főtt ételt már az uno-
kák, dédunokák hordanak neki, és könnyű dolguk van, mert 

A kilencvenkilencedik
mindent szeret, a főzelékeket különösen. 

Sok időssel ellentétben Ilonka néni semmilyen gyógyszert 
nem szed. Amikor megkérdezem tőle, hogy mi a hosszú élet 
titka, azt mondja, szerinte Istennek köszönheti. „Nagyothal-
lok, és alig látok már, az egyik szememre semmit, a másikkal 
is nagyon homályosan, de nem lehet már rajta segíteni. Van 
tévém is, de mivel nem látom, nem nézem, inkább a katoli-
kus rádiót hallgatom. Ha nagyon unatkozok, nekiállok taka-
rítani, de nagyon hamar elfáradok. Kiülök a ház elé, etetem a 
cicákat. Hát, ilyen az én életem” – sóhajt fel a végén.   

Búcsúzóul körbevezet a házban, a régi bútorokról külön 
elmondja, mikor és hol vették, majd kikísér a kapuhoz, és 
hosszú életet kíván nekem is. Hazafelé arra gondolok, hogy 
szeretnék én is így megöregedni: így egyszerűen, elfogadva 
az elfogadhatatlant, egy szerető családdal körülvéve.   

H. L.  
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                                                                                                     Képviselő-testületi ülés

Rákóczifalva város területén 2009. évi szervezett kötelező veszettség elleni oltásra az alábbi helyen és időpont-
okban kerül sor, melyen kérjük kutyájával megjelenni szíveskedjen:

Szeptember l5.  kedd 16-18 óráig  Sportpálya  
Szeptember 16. szerda 09-11 óráig  Sportpálya  
Szeptember 22. kedd 16-18 óráig  Rákóczi út- Szt. László kir. út  kereszteződése 
Szeptember 23. szerda 09-11 óráig  Rákóczi út- Szt. László kir. út kereszteződése 

A veszettség elleni oltás költsége az oltás helyén fizetendő: 2.700.-Ft.
Az oltást  szeptember 15-én, 16-án Dr. Vissi Ferenc állatorvos,
  szeptember 22-én, 23-án Dr. Vissi Kadosa állatorvos végzi. 
Az ebek féregtelenítése a védőoltás beadásának feltétele, ezért kérjük, vigyen magával 10 kg-onként 150 Ft-ot féreg-

hajtó tablettára.

                                                                                              Tájékoztató a krízisalapról

Rákóczifalva Város Önkormányzatának Képviselő-testü-
lete 2009. július 30-án tartotta soron kívüli ülését. A főbb 
napirendi pontokból:

Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete:
1. elfogadta a Polgármesteri Hivatal, Rákóczifalvai Álta-

lános Művelődési Központ, valamint a Virágoskert Óvoda és 

Bölcsőde Alapító Okiratát.
2. Rákóczifalva Város Önkormányzata létrehozza a Tele-

pülés- és Intézményellátó Szolgálatot 2009. szeptember 01-
től, amelynek feladata az intézmények, temető, közterület, 
kerékpárút karbantartása, és az „Út a munkához” program 
keretében foglalkoztatott személy irányítása. 

A krízishelyzetbe került családok az önkormányzatnál 
formanyomtatványon igényelhetik a krízisalapból az egysze-
ri, vissza nem térítendő állami támogatást. Augusztus 1-től 
november 30-ig igényelhető, egyszeri, méltányossági alapon 
elbírált, vissza nem térítendő támogatás összege legalább 20 
ezer, legfeljebb 50 ezer forint, különös méltánylást érdemlő 
esetekben azonban 100 ezer forint lehet.

A támogatást azok igényelhetik:
• akik nem részesülnek semmilyen nyugellátásban: nyug-

díjban, rokkantsági nyugdíjban, rendszeres szociális járadék-
ban, baleseti járadékban, özvegyi nyugdíjban, rehabilitációs 
járadékban, árvaellátásban,

• akik az idén az önkormányzattól nem kaptak 15 ezer 
forintot meghaladó átmeneti segélyt

• akiknek családjukban az egy főre jutó havi jövedelem 
nem haladja meg a minimálbér nettó összegét (57.815 Ft)

• akik munkahelyüket 2008. szeptember 30-a után veszí-

tették el, vagy a jövedelmük a tavaly szeptember havihoz 
képest 20 százalékot meghaladó mértékben csökkent, vagy 
lakáshitelük törlesztő részlete a 2008. szeptemberihez képest 
20 százalékot meghaladó mértékben növekedett.

A kérelemhez minden esetben csatolni kell:
• a kérelem benyújtását megelőző hónap jövedelem iga-

zolásait
• iratokat, melyek bizonyítják a rászorultságát 2008 szep-

temberéhez képest: lakáscélú hiteltartozása megnövekedett, 
a jövedelme bármilyen okból csökkent

A benyújtott dokumentumok alapján a jegyző azt állapítja 
meg, hogy a kérelmező jogosult-e a támogatásra, majd az 
Országos Nyugdíjfolyósító Főigazgatóság regionális szervé-
hez továbbítja a kérelmet 8 munkanapon belül, ők döntenek 
a segély összegéről. Az ügyintézésre 22 munkanap áll ren-
delkezésre.

                                                                                     Tájékoztató a szociális ellátásról

Július és augusztus hónapban két alkalommal ülésezett 
a Szociális Bizottság. Átmeneti segélyt 20 főrészére (átlag 
4000 forintot) , rendkívüli gyermekvédelmi támogatást 24 
család részére (gyerekenként 7 400 forintot), normatív la-
kásfenntartási támogatást 20 háztartás részére (családonként 
átlag 6000 forintot) állapított meg. 

Jegyzői hatáskörben döntöttek még 47 család rendszeres 

gyermekvédelmi támogatásáról, 19 fő rendelkezésre állás 
támogatásáról, fejenként 28 500 forint összegben. 14 fő ré-
szére alanyi jogon, 8 fő részére normatív alapon, még 3 fő 
részére méltányossági alapon ítéltek meg közgyógyellátást. 
2 fő részére ápolási díjat állapítottak meg, fejenként 25 795,- 
forint összegben.

                                                                                       Tájékoztató kötelező eboltásról
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Kedves szülők

Jászkun Volán Zrt. tájékoztatója

A Jászkun Volán Zrt. tájékoztatja a tisztelt utazókö-
zönséget, hogy 2009. szeptember 1. napjától a munka-
napokon közlekedő, Nagyrév autóbusz fordulótól 7:03 
órakor (Rákóczifalva, Napfény étteremtől 8:15 órakor) 
induló, Szolnok, Autóbusz-állomásra 8:33 órakor érkező 

Ebben a tanévben is lehetőségük van gyermeküket református hittan órára járatni, 
ahol vidáman lehet bibliaismeretre szert tenni!

 Szeretettel várjuk a gyermekeket hittanra, ahol játékosan, énekekkel tanítjuk meg 
az alapvető hit-ismereteket, melyek segítségével könnyebben értik meg a művésze-
teket is,

(festmények, irodalmi művek, komoly-zene, stb.), és erkölcsi nevelésben is része-
sülnek.

Szeretettel várunk mindenkit, akár meg van keresztelve, akár nem, akár volt már 
templomban, akár nem!

Kupai-Szabó Tímea és Kupai-Szabó Kornél
Református lelkipásztorok

Tisztelt Hölgyem/Uram!                   Iktsz.: 2009/13.
Szikora Zsolt Barnabás /született: Szolnok, 2007. 06. 01. 

/ édesanyja Török Mária azzal a kéréssel fordult alapítvá-
nyunkhoz, hogy kisfia számára segítsünk egy mobil /hordoz-
ható/ lélegeztetőgépet beszerezni. 

Kisfia 2007. 06. 01-én Szolnokon született, és három hó-

napos korában kiderült, hogy SMA 1-es típusú gerincvelő 
izomsorvadása van. Kilenc hónaposan azaz 2008. 03. 31-
én került lélegeztetőgépre, és azóta is a Szolnoki Hetényi 
Géza Kórház Gyermekíntenzív Osztályán kezelik. Állapota 
nagyon jó, több órát tud gép nélkül tölteni, és ügyesen kom-
munikál a külvilággal.  A szülők mindent meg szeretnének 
tenni, hogy együtt lehessen a család, az engedélyeket  besze-
rezték  a hazajövetelhez, csak a lélegeztetőgép hiányzik.

Ahhoz, hogy Zsoltikát Pekingben /Kína/ megműthessék, 
előzetesen haza kell vinni kb. 3 hónapra, hogy mentálisan 
abba az állapotba kerüljön, hogy szállítható legyen egy ilyen 
hosszú útra. A családnak kettő lehetősége lenne vagy bé-
relnek egy lélegeztető gépet, aminek a havi költsége bruttó 
186.000.- Ft, illetve megvásárolható 2.500.000.- Ft –ért. A 
gép a Dragel Medical Egészségügyi Kft.  árajánlata alapján 
lett megadva. 

Amennyiben kezdeményezésünk kedvező fogadtatást 
nyert, úgy kérjük, lehetőségük szerint segítsenek kiutat talál-
ni a 2 éves kisfiúnak abban, hogy neki is esélye legyen egy 
egészséges és kiegyensúlyozott életre.

A támogatás összegéről /1997.évi Tv. 26.p.c.pontja alap-
ján/ alapítványi igazolást állítunk ki, mely az adóalapból 
100%-ig levonható.

Kérjük, a banki utaláskor az iktatószámot 2009/      feltűn-
tetni szíveskedjék!

Köszönettel:Bencéné Szatmári Ilona Kuratórium elnöke

Kérés

járatot Cibakháza, autóbusz forduló érintésével tervezi 
közlekedtetni, így a járat menetideje 5 perccel megnő. A 
változtatást a Nagyrévről Cibakházára járó diákok eljutási 
lehetősége indokolja.

ŐRANGYAL EURÓPAI ALAPÍTVÁNY
1081 Budapest, Rákóczi út 57/b.        
Adószám: 18255401-1-43
Hatóságiszám: 16. Pk. 60.508/2005/2
Bp. Bank-számlaszám: 10100716-54902200-01000001
               Telefon: 919-0415
              Email:orangyaleuropai.alapitvany@chello.hu                                
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Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

                                                     Jókai úti I. ütem vízhálózat rekonstrukciója elkészült
A vízellátás biztonságának növelése érdekében, műszaki 

adatok alapján, vezetékrendszer állapotát a meghibásodáso-
kat tekintve a Jókai útnak I. ütemben  a Szent László k. út 
- Vasvári út  - Dózsa György út közötti szakaszon vízvezeték 
rekonstrukciós munkálatai kivitelezésre kerültek. A kivite-
lezési munkálatokat a  Víz- és Csatornaművek Koncessziós 
Zrt.  végezte el. 

Az új vízvezeték DN 90-es KPE nyomócsőből lett kiépít-
ve, ami hosszú távra biztosítja a zavartalan üzemeltetést. A 
csomópontokban új tolózárak kerülnek beépítésre a szaka-

szolhatóság érdekében. A rekonstrukció során az ingatla-
nokhoz tartozó bekötések is kicserélésre kerültek DN 25-ős 
KPE nyomócsövekre.

A I/2. szakasz Vasvári út - Dózsa György út közötti ki-
vitelezése 2009. július végére készült el, ami 102 m gerinc-
vezeték hosszban került kicserélésre és a Dózsa György út 
felőli végén felszíni tűzcsap került beépítésre.

 Polgármesteri Hivatal
                      Nánási Lajosné  műszaki ügyintéző

Szemet szúrt a VANDÁLOKNAK vá-
rosunk új üdvözlőtáblája. 
Köszönjük! 
Kívánunk az „alkotónak” élete során ha-
sonló bosszúságokat!

„Gyorsfutár” hozta a Berényi Sándor ál-
tal frissen kovácsolt városkulcsot.

Torda Ferenc munkálkodik.

2009. Hetedik szám
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ÍGY ÍRUNK MI

C
sá

sz
in

é 
C

sá
ti 

R
ék

a

Azért hasznos számunkra is az „Így írunk mi” 
sorozat, mert a riportok készítése közben egy kicsit 
jobban megismerjük egymást, hiszen a közös mun-
kák már összehoztak bennünket, de a cikk írása 
előtt rá kellett jönnöm, hogy a munkakapcsolatnál 
alig ismerem jobban Rékát és a többi szerkesztőségi 
tagot is. Ezért különösen nagy érdeklődéssel fog-
tam hozzá a kérdések feltevéséhez. Ismerjük meg 
együtt kicsit jobban a közösségi ház vezetőjét!

- Réka! Légy szíves mesélj a gyerekkorodról, és 
arról, hogyan kerültél a településre?

- Balmazújvárosban születtem. Az első éveket 
Hortobágyon töltöttem, de Dunaújvárosban nőt-
tem fel. A középiskolát Szolnokon a Varga Katalin 
Gimnáziumban végeztem. Humán-reál érdeklődésű 
lévén a Műegyetemen folytattam a tanulmányaimat 
építészmérnöki szakon. Egy év után halasztottam, 
aztán nem mentem vissza… Ha lett volna akkori-
ban levelező képzés az építész szakon, akkor lehet, 
hogy most nem ülünk itt. De nem volt, én meg rá-
jöttem, hogy a kollégiumi élet nem nekem való. A 
családom nélkül legalábbis nem… Az Új Néplapnál 
helyezkedtem el. Eleinte az ifjúsági oldalt szerkesz-
tettem, de később belekóstolhattam a többi szer-
kesztői munkába is. Az akkori főnökünk engedte, 
sőt bíztatott is bennünket, hogy sokoldalúságunkat, 
kreativitásunkat próbálgassuk. Az Axel-Springernél 
újságíró-iskolát végeztem. Szerettem ott dolgozni, 
remek közösség alakult ki. Közben Jászberényben 
a Szent István Egyetem művelődésszervező szakán 
megszereztem a diplomámat. Munkahelyet váltot-
tam, és átkerültem a Szolnoki Városi Művelődési és 
Zenei Központhoz. Ebben az időszakban kezdődtek 
a millenniumi rendezvénysorozatok, melyekért so-
kat dolgoztunk. Fiam születése után a gyesről már 
nem Szolnokra mentem vissza dolgozni, hanem 
Kopaszné Ági után a Faluház és Könyvtár megbí-
zott vezetője lettem.

- Mindig azt gondoltam, hogy a Rákóczi lapot 
lelkes amatőrök írják, és most tessék, kiderül, profi 
is van közöttünk! Építészmérnök és művelődésszer-

KÉTELY-KISÖRDÖGÖK ÉS 
MÁSOK…

vező, ez a kettő, hogy fér meg egymás mellett?
- Első gondolatra talán kevésbé, de ha belegondolunk, 

hogy mindkettőhöz nagy kreativitásra, új ötletek, formák 
kitalálásának képességére, emberekkel való közös gondol-
kodásra, kommunikációra van szükség, akkor látható, a ket-
tő nincs messze egymástól. Jól csinálni csak úgy lehet, ha 
ezekkel a tulajdonságokkal rendelkezünk.

- Igen értem, így hogy mondod, lassan rokonszakmának is 
látom őket. De térjünk vissza az újságíráshoz. Van-e kedvenc 
témád vagy műfajod?

- Kedvenc témám nincs, ezért amilyen feladatot kapok, 
amiről kell, arról írok. A sajtóműfajok közül a jegyzet áll 
hozzám a legközelebb. Úgy gondolom, az újságíráshoz nagy-
fokú kíváncsiságra van szükség, ez az alap. Az alapra aztán 
lehet építkezni, méghozzá alapos felkészüléssel. Rendkívüli 
módon zavar, ha valaki felkészületlenül, az előzetes tájéko-
zódás teljes mellőzésével keresi meg a riportalanyt. 

- Munkahelyeden, a Varsány Közösségi Házban milyen 
kihívásokkal kell szembenézned? 

- Igazi, többfunkciós művelődési ház a miénk. Létezik az 
úgynevezett „nyitott” művelődési ház funkció, ami azt jelen-
ti, hogy ide bárki, bármikor bejöhet. Ezért található az aulá-
ban pingpongasztal és egyéb játéklehetőség. Igen mozgal-
mas civil élet folyik településünkön. Ezen szervezeteknek is 
mi adunk otthont, s biztosítjuk a háttérintézményt számukra. 
Nagyon fontos feladatunk az igények kielégítésén túl az igé-
nyek felkeltése is. Magyarországon ritkaságszámba megy, 
ha egy község tud filharmonikus bérlet-sorozatot szervezni. 
Nálunk sikerült, és szeptembertől újra indul majd. Ma Ma-
gyarországon általános probléma, hogy a fiatalok foglalkoz-
tatása, szabadidejének hasznos eltöltése, szórakoztatása nem 
megoldott, ezért sokan kocsmákba járnak. Véleményem 
szerint ez nem lenne baj, ha a kocsma, mint közösségi tér, 
olyan színvonalat képviselne, ahová szívesen engedné el az 
ember a gyerekét. Sokan úgy vélik, hogy a művelődési ház 
szórakozóhely, pedig erről szó nincs. A mozik, a diszkók, a 
klubok szórakozóhelyek, a művelődési ház nem ez a kate-
gória.

Számtalan pályázatot írunk pluszforrások megnyerése ér-
dekében. A vezetésem alatt közel 20 millió forintot pályáz-
tam, pályáztunk össze technikai eszközökre, rendezvények-
re, előadásokra. A pályázatok számát viszont ne kérdezd, 
mert fejből nem tudom.

Több mint hat éve hívtam életre a Rákóczi-kerekasztalt, 
ahol megjelennek a civil szervezetek, pártok és az önkor-
mányzati intézmények vezetői, hogy a programokat ösz-
szeegyeztessük, és közösen gondolkodjunk, ötletezzünk. 
Szerintem rendkívül fontos, hogy azokban, akik együtt 
dolgoznak egy településen, tudatosuljon: közös csónakban 
ülnek. S ebben a közös csónakban egyszerre, együttes erővel 
és ütemben kell húzni a lapátot.

2009. Hetedik szám
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PÁLYÁZÁSI LEHETŐSÉG – KEDVEZŐ 
TÁMOGATÁSI INTENZITÁSOK!

Az ÚMVP IV. tengelye, azaz a LEADER intézkedés vár-
hatóan 2009. októberében nyílik meg, azaz pályázati felhívás 
keretében lehet LEADER pályázatokat benyújtani a helyi ak-
ciócsoporthoz, vagyis a Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesz-
tési Egyesülethez. Erre az intézkedésre a térség valamennyi 
települése jogosult Szolnok kivételével!

Nem győzzük hangsúlyozni, hogy a LEADER célja a 
vidéki térségekben élők segítése és bátorítása annak érde-
kében, hogy térségük hosszabb távú fejlesztési lehetőségeit 
közösen átgondolják. Olyan integrált, újszerű megoldásokat 
magukban foglaló stratégiák megvalósításának támogatása a 
szándék, amelyek biztosítják a térség fenntartható fejlődését, 
különös tekintettel a természeti és a kulturális örökség meg-
óvására; a vidéki gazdaság megerősítésére, ami elsősorban 
munkahelyek teremtését jelenti; a helyi közösségek szerve-
zeti feltételeinek javítására.

A LEADER program elősegíti az együttműködések, kap-
csolatok kialakulását is, sőt a partnerségben végrehajtott pro-
jektek előnyt élveznek.

Kiemelnénk a civil szervezetek támogatási lehetőségeit: 
a közösségi célú fejlesztési jogcím illetve a rendezvény jog-
cím esetén 100%-os támogatást is elnyerhetnek egy-egy jó 
program, cél megvalósítására. A települések templomainak 
belső tér felújítására, akár a meglévő orgonák felújítására pá-
lyázhatnak az egyházak, együttműködésben más szféra kép-
viselőivel. Számukra szintén 100%-os támogatási intenzitás 
használható fel. 

Az alábbiakban olvashatják azon célterületeket, melyekre 
várjuk pályázataikat:

1. Hagyományokat őrző rendezvények fejlesztése, meg-
valósítása (rendezvény)

2. Hagyományokat őrző kiállítóhelyek, bemutató helyek 

fejlesztése (közösségi alapú)
3. Közbiztonság megőrzése a Közép-Tisza-Zagyva tér-

ségben (közösségi alapú)
4. Hagyományos paraszti gazdálkodáshoz kapcsolódó 

helyi termék fejlesztés valamint népi kismesterségek megőr-
zése (vállalkozási alapú)

5. Helyi sajátosságú területek, szolgáltatások térségi fej-
lesztése (vállalkozási alapú)

6. Helyi marketing fejlesztése (térségen belüli együttmű-
ködés)

7. Egészséges életmódra nevelés infrastruktúrális feltét-
eleinek javítása (vállalkozási alapú)

8. Együttműködés ösztönzése (nemzetközi és térségek 
közötti együttműködés)

9. Élhető Élet Program megvalósítása a térségben (Képzés)
10. Egészséges életmód szemléletének terjesztése (Térsé-

gen belüli együttműködés)
11. Hagyományokat őrző kiállítóhelyek, bemutató helyek 

fejlesztése (vállalkozási alapú)
12. Komp- és révközlekedés elterjedésének elősegítése 

(vállalkozási alapú)
A pályázati felhívások teljes terjedelemben, letölthetően 

az FVM honlapján, valamint egyesületünk honlapján érhető-
ek el (www.fvm.hu; www.ktzve.hu)

A pályázatok benyújtásával kapcsolatos tanácsadással ál-
lunk szíves rendelkezésükre. 

Az ÚMVP III. tengelyes nem horizontális jogcímeire 
támogatási kérelmeket lehet benyújtani várhatóan 2009. no-
vember 1-jétől. Ez a második időszak lesz, mivel  már 2009. 
január 10-ig volt lehetőség ezen jogcímekre támogatási ké-
relmeket benyújtani.

Szolovjov Rita

ÍGY ÍRUNK MI

                                                                                                     KTZVE HÍREK

- Marad-e szabadidőd a sok elfoglaltság mellett, és azt 
legszívesebben mivel töltöd?

- Eszter lányom 7. osztályos, Sankó fiam most kezdi az 
iskolát. Ugyanazzal a problémával szembesülök, mint szinte 
valamennyi, korombeli anyuka: egy nő miként képes a mun-
kájában, anyaként, feleségként 100 %-ot nyújtani, mikor 
melyik területen marad el a felállított mércétől, és ezek után 
marad-e ideje, energiája saját magára is? Nagyon igyekszem 
minden területen a maximumot nyújtani, de a kétségek sora 
követi egymást bennem, hogy mindig ott voltam-e, amikor 
a gyereknek szüksége volt rám, voltam-e elég figyelmes az 
ő gondjaira, tudtam-e kellő útirányt mutatni nekik, amivel 
mindig megállják a helyüket az életben? A kétely-kisör-

dögök mindig ott motoszkálnak bennem, de egyvalamiben 
azért biztos vagyok: a párommal közösen nagyon erős, két-
személyes hátországot biztosítunk a gyerkőceinknek. Ők 
meg nekem.

A szabadidő kevés, ezért okosan kell bánni vele. Az ol-
vasás fontos szerepet tölt be életemben. Szinte minden tevé-
kenység közben képes vagyok olvasni, legyen szó borsópu-
colásról vagy palacsintasütésről. 

- Réka! Köszönöm a beszélgetést, a lehetőséget, hogy be-
pillantást engedtél az életedbe. A nyár hátralévő részére még 
kellemes kikapcsolódást, feltöltődést a következő időszakok 
feladatainak sikeres megoldásához! 

TPE

L E A D E R

2009. Hetedik szám
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D Í J A Z O T T U N K

Immár hagyomány a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola 
és Alapfokú Művészetoktatási Intézményben, hogy Pedagó-
gus Nap alkalmából díjazzák a tanárok, nevelők munkáját. 
Az egyik idei díjazott Füleki Angéla lett, aki 2001-ben vég-
zett a Szent István Egyetem Jászberényi Főiskolai Karán 
tanítóként rajz-műveltségi területen. 
Szerencséjére még ebben az évben itt 
Rákóczifalván kapott állást. Időköz-
ben pedig megszerezte a Nyíregy-
házi Főiskolán a rajztanári, majd az 
ELTÉ-n a mozgóképkultúra- és mé-
diaismeret szakos tanári diplomát.

Mire gondoltál először, amikor a 
díjat megkaptad?

Nagyon meglepődtem, mert úgy 
érzem, nem vagyok olyan régen ezen 
a pályán, hogy egy ilyen díjat nekem 
ítéljenek. A díj egy elismerő oklevél, 
melyen a következő felirat olvasható: 
„kiemelkedő tanítói és rajz szaktaná-
ri munkájáért, megköszönve a magas 
színvonalú iskolai kiállítások rende-
zését, a rajzversenyekkel kapcsola-
tos szervező és inspiráló munkáját, 
valamint az osztályfőnökként szívvel 
lélekkel végzett tevékenységét”.

Kik kaphatják meg ez a díjat?
A tantestületből minden évben két embernek ítélik oda, 

akiket a kollégák választanak titkos szavazás útján. Idén 
Kovács József kollégámmal együtt kaptuk meg ezt a díjat, 
akinek még egyszer gratulálok. Továbbá örülök annak is, 
hogy egykori osztályfőnököm, Hernekné Julika elnyerte a 
Rákóczi Diákjai Alapítvány által adományozott „Év Peda-
gógusa” címet.

A Pedagógusnap mindig jó alkalom arra, hogy végiggon-
doljuk az elmúlt tanév eseményeit, és kicsit előre is tekint-
sünk. Mit emelnél ki az elmúlt tanévből?

Az elmúlt tanév igen eseménydús volt a számomra: diák-
rendezvények, kézműves foglalkozások, felvételire és ver-
senyekre való felkészítések, iskolai dekorációk készítése, 
osztályprogramok és osztálykirándulások, és még sorolhat-
nám. Mégis a tanév legmeghatározóbb része - amire sokáig 
emlékezni fogok - kicsit szomorú, mert el kellett búcsúznom 
az első osztályomtól.

Nincs ma Magyarországon olyan diák, aki ne tudna meg-
nevezni másfél-két évtizednyi iskolai pályájából legalább 
egy olyan pedagógust, akinek a személyisége meghatározó 
volt a számára, akit követni akart, akiben példát látott. Ne-
ked ki volt az? És miért?

Az általános iskolától, sőt már óvodától a főiskoláig ren-
geteg pedagógus egyéniséggel találkoztam, akik jelentős 

szerepet töltöttek be az életemben mérhetetlen tudásukkal és 
előadásmódjukkal, szervező tevékenységükkel, szigorúsá-
gukkal, kedvességükkel, szeretetükkel. Azt sosem éreztem, 
hogy bármelyikőjükre is hasonlítani szeretnék, ettől függet-
lenül biztos vagyok benne, hogy egyéniségük meghatározza 

a mai pedagógiai  személyiségemet. 
A tanítói, tanári pályára való ösztön-
zést középiskolai osztályfőnököm-
nek, Varga Imrénének köszönhetem.

Bizonyára voltak pedagógiai pá-
lyád során rosszabb és jobb idősza-
kaid...

Természetesen a pályakezdő pe-
dagógusok dolga ma sem könnyű 
és régen sem volt az. A főiskolai 
gyakorlatok ugyan megalapozzák a 
szakmai felkészültséget, de a min-
dennapi problémákra nem készítenek 
fel. A gyermekek a velük eltöltött 
idő során ismernek meg, fogadják el 
normarendszeredet és elvárásaidat. 
Minden tanítvány egy - egy kihívás, 
mert meg kell találni a hozzá veze-
tő utat, és ez nem kevés időt vesz 
igénybe. Ezt néha siker koronázza, 
máskor pedig váratlan gyermeki 
megnyilvánulások kapcsán kudarc.

Mint osztályfőnök hogyan látod: a mai gyerekek miért 
mások, mint amikor mi voltunk iskolások?

Egyáltalán nem mások, az életkori sajátosságok ugyan-
azokat az örömöket és gondokat hozzák felszínre, mint ré-
gen. A probléma talán abban keresendő, hogy a társadalom 
másféle értékrendet állít eléjük, mint amit mi kaptunk. A 
gyerekek felé küldött információk nincsenek megszűrve, 
kontrollálva, ömlesztve zúdul rájuk jó és rossz a médián 
keresztül, persze csak akkor, ha hagyjuk. Emellett gyakran 
elfeledjük, hogy a gyermekeknek nemcsak jogaik, hanem 
kötelességeik is vannak, amik igen fontosak. Ezeket pedig 
nehéz érvényesíteni az iskolai kereteken belül, ha a család-
ban nem követelik meg tőlük.

Mint tanár a tanártól kérdezem: az oktatás segítségével 
képesek vagyunk-e megoldani az iskolába beszivárgott tár-
sadalmi problémákat?

Nem gondolom, hogy a diploma megszerzésekor bár-
melyikünk is arra esküdött volna fel, hogy társadalmi prob-
lémákat oldjunk meg. Sajnos ettől függetlenül érezhetők 
ezek hatása az iskolában is, amelyeket orvosolni kell és erre 
képesek is vagyunk, de nem hiszem, hogy a mi feladatunk 
a megoldások keresése. Az oktatási kormányzatnak nagy 
felelőssége van ebben, hogy itt tartunk…

Farkas Imre Andor

  Minden tanítvány kihívás
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Azzal a kéréssel kerestem meg Nádas Józsefnét, Erzsi-
két, hogy válaszoljon néhány kérdésemre. A beszélgetésre 
abból az apropóból került sor, hogy idén a Köztisztviselők 
Napja alkalmából, sokéves áldozatos munkáját megkö-
szönve, elismerő oklevelet kapott.

Az oklevél pontos szövege a következő: 
Elismerő oklevél Nádas Józsefné részére a Köztiszt-

viselők Napja alkalmából, megköszönve a Rákóczifalva 
Nagyközség Polgármesteri Hivatal pénzügyi csoportve-
zetőjeként végzett magas színvonalú szakmai munkáját.

Gratulálok ehhez a nagyon szép szakmai elismeréshez, 
és köszönöm, hogy sok munkád közepette is szakítottál 
időt rám. Szeretném, ha az olvasók is jobban megismer-
nének, mesélnél a kezdetekről?

Elmondhatom magamról, hogy tősgyökeres 
rákóczifalvai lakos vagyok, itt születtem 57 évvel ez-
előtt. Rákóczifalván jártam általános iskolába is. Majd 
jelentkeztem a Tiszaparti Gimnáziumba, a sikeres érett-
ségi vizsgát követően a Központi Statisztikai Hivatalban 
kaptam állást, és mint statisztikus kezdtem dolgozni, már 
ekkor megismerkedtem a számok világával. Ezt köve-
tően iratkoztam be a Közgazdasági Szakközépiskolába 
ahol statisztikus és képesített könyvvelői szakképesítést 
szereztem. Tíz évig dolgoztam a Központi Statisztikai 
Hivatalban, ebben az időszakban születtek meg a gyerme-
keim, két fiú, 1973-ban Zoltán, majd 1980-ban Nándor. 
A kisebbik fiammal voltam gyesen, amikor Szőke Béla 
bácsi az akkori tanácselnök azzal az ajánlattal keresett 
meg, hogy dolgozzak a tanácsházán, szükségük volt egy 
könyvvelőre és rám gondoltak, érdeklődött nem szeretnék 
– e váltani és itt dolgozni a faluban. Nehezen döntöttem, 
mert nagyon szerettem az előző munkahelyemet, szíve-

sen dolgoztam ott, csak azért választottam a községházát, 
mivel itt volt Rákóczifalván. Nem kellett Szolnokra utaz-
ni, és a gyerekeket korán kelteni. 1982-ben kezdtem a 
községházán dolgozni, mint pénzügyi előadó. Időközben 
tettem egy kis kitérőt és 1990-ben átmentem az Általá-
nos Iskolába, ahol gazdasági vezetőként dolgoztam, de 
hat hónap múlva visszacsábítottak az önkormányzathoz 
pénzügyi csoportvezetőnek. Mivel magasabb beosztásba 
kerültem, ismét elkezdtem tanulni, felsőfokú költségve-
tési szakképesítést szereztem.

Azt szokták mondani, hogy a számok világa száraz és 
rideg. Te mit szeretsz bennük?

39 éve számokkal foglalkozom. Nekem sokat mon-
danak a számok, sok mindent ki tudok olvasni belőlük. 
Különösen szeretem a táblázatokat, az összehasonlításo-
kat és az elemzéseket. Egy-egy kimutatás sok mindent 
elárul, a számok háta mögött mindig van valami.

Szereted a munkádat?
Igen, szeretek itt dolgozni, már említettem, hogy 1982 

óta vagyok itt, ez alatt az idő alatt nagyon sok beruházást 
valósítottunk meg Rákóczifalván. Ez mindig nagy öröm 
volt számomra, látni, ahogy községünk fejlődött, fejlő-
dik, és ezeknek a beruházásoknak a lebonyolításában 
én is részt vehettem. Pályázatokat készítettem, és mikor 
megnyertük, az nekem mindig nagy öröm volt. Évek óta 
én készítem az ÖNHIKI pályázatot, és ezidáig mindig 
sikeres volt, és ezzel egy kicsit én is gyarapítottam a köz-
ség kasszáját. Ez a hivatás jó oldala, de van árnyoldala is. 
A gazdasági válság az önkormányzatokra is kihat, most 
már nagyon kevés pénz áll rendelkezésünkre. Remélem 
a következő évtől, mivel város lettünk, egy kicsit több 
pénzből tudnak majd gazdálkodni. Ezt azért mondom 
így, mert jövőre szeretnék nyugdíjba vonulni, a korom és 
a munkában eltöltött évek lehetővé teszik ezt.

Várod már a nyugdíjas kort?
Igen, várom már, elég volt ennyi éven keresztül a sok 

jogszabályi változást követni, és az említett gazdasági 
válság miatt is elfáradtam. Az is lehet, hogy ha kipihenem 
magam akkor hiányozni fog a munka, de majd lekötöm 
magam. Nagyon szeretek főzni, sütni, kirándulni. A gye-
rekeim távol élnek, de a hét végeken mindig hazajönnek 
és én akkor nagyon finomakkal várom haza őket.

Így a beszélgetés végén szeretném megköszönni a 
munkatársaimnak, hogy ebben az évben én kaphattam 
ezt a kitüntetést. Számomra ez a szeretetüket, elismeré-
süket is jelzi. Köszönöm nekik.

Én pedig neked köszönöm szépen a beszélgetést és to-
vábbi sok sikert kívánok a munkádhoz és az azt követő 
hosszú boldog nyugdíjas évekhez.

Nagy Tímea

                                                                Nekem sokat mondanak a számok
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Ez év derekán megkezdte nyugdíjas éveit a 
rákóczifalviak által jól ismert postamester, Balogh 
János, és talán egy színfolt tűnik el a település palettá-
járól. Kívülállóként mondhatom, hogy a Posta volt az 
élete, de kérdezzük meg erről őt, 
magát is.

pbm. – 1975-ben kerültem a te-
lepülésre, de úgy emlékszem Ön 
már akkor is a Postán tette a dol-
gát. Kérem, beszéljen a kezdetekről, 
hogyan lett „postás”, mi volt az 
indíttatás?

BJ. – Nem pontosan: 1976. ok-
tóberében vettem át a Postát, ekkor 
költöztem ide. Így aztán mindket-
ten „bevándorlók” vagyunk. Vajon 
mennyi idő után szűnik meg ez a ti-
tulus? Azt hiszem soha. No de erről 
majd később.

1944-ben Nagyvárad külvárosá-
ban születtem, 45’-ben hazamene-
kültünk, majd 49’-ben a családi há-
zunkba került a Posta. 5 évesen már 
akarva-akaratlanul a Posta levegőjét 
szívtam. Ettől kezdve édesanyám 
szájából a postai szakkifejezéseket 
hallottam, és nyolcadikos koromban már ki is segítettem, 
hiszen akkor vasárnap reggel két órán keresztül nyitva 
kellett tartani, édesanyám pedig az ebédfőzéssel volt el-
foglalva. Nem volt ez ínyemre, úgy 6 óra körül apámnak 
el kellett kezdenie puhítania engem, hogy 8 órára „ön-
ként” foglaljam el helyemet a pult mögött. 

Középiskolát Tisza-
füreden végeztem. Én 
nem akartam postás 
lenni, azt mondtam én 
inkább a Hortobágyra 
megyek kondásnak. 
Láttam én milyen fe-
lelősség van e mögött. 
Ekkor sportoltam – 
futballoztam – ifjúsági 
csapatban Tiszafüre-
den, utána Hortobá-
gyon, majd Debrecen-
ben a TITÁSZ NB3-as 
csapatában. 22 éves 
koromban a Gördülő-
csapágy Gyár NB2-es 

csapatához igazoltam, de itt egy sajnálatos sérülés miatt 
kettétört sportpályafutásom. El kellett gondolkodnom, 
hogyan tovább? Ugyanekkor édesanyámat leszázalékol-
ták, így nem kis szülői nyomásra jelentkeztem a Postánál. 

Elküldtek két hónapos tanfolyamra, 
de az elején kisült, hogy ezekhez 
én már értek, hiszen gyakorlatot 
szereztem benne otthon. Az első al-
kalommal önkéntelenül, rutinosan 
kezeltem a telefont, kapcsoltam a 
hívott felet. Egy hónap után levizs-
gáztam a tananyagból és mehettem 
dolgozni. Átvettem édesanyám 
postáját. Még ugyanebben az évben 
– 1967-ben – megnősültem, majd 
1976. szeptember 23-án költöztem 
Rákóczifalvára. Október 4-én vet-
tem át a helyi postát. Az Igazgató-
ság azzal küldött, hogy rendbe kell 
hozni a postai szolgáltatást, mert 
nagyon sok a kézbesítési szünete-
lés és az ügyfeleknek fel kell jár-
ni a küldeményekért. Hamarosan 
helyreállt a rend, kiegészítettem a 
létszámot, minden küldemény kéz-
besítésre került. Megnyugtattam az 
embereket, hogy mindenki időben – 

kiírás szerint – megkapja a nyugdíját. És ez így is volt 
1978. júliusára kiharcoltam, hogy Rákóczifalvára, a 

központba pavilont telepítsünk. Ez kettős célt szolgált, 
egyrészt jó forgalmat bonyolított azon a helyen, másrészt 
volt egy nyugdíjas kézbesítő – Katona Jani bácsi –, aki öt 
gyermeket nevelt kis fizetésből. A legidősebb lánya be-

teges volt, így számára 
megfelelő munkahelyet 
tudtunk biztosítani. 

Igen hamar, már 
1979-es munkánk elis-
meréseként megkaptuk 
a Kiváló kishivatal cí-
met. Akkor még ilyen 
kategóriák voltak, ma 
már „c” besorolású. 

Szeretném azoknak 
a dolgozóknak a nevét 
megemlíteni, akikkel 
elkezdtem dolgozni 
itt Rákóczifalván. A 
kézbesítők: Katona Já-
nos, Mészáros Gáspár, 

Posta volt az élete
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Bóka Sándorné, valamint Budai Béláné. Nagyon kemény 
munkába fogtunk, ő előttük emberileg le a kalappal, de 
csapatban, egymásért nem tudtak dolgozni. Bent teljesí-
tett szolgálatot Bánkúti Jánosné, Hegyesné Nagy Pannika, 
Vallyon Mátyásné – ő sajnos korán elment közülünk, 52 
éves korában halt meg –.

1978-ban, amikor a pavilont telepítettük, elhatároztam, 
hogy Rákóczifalvának kell egy új Postahivatal. Felvettem 
a kapcsolatot az Igazgatósággal, majd mikor zöld utat kap-
tam, tárgyaltam az akkori tanácselnökkel, de nem tudtak 
területet biztosítani (nem ingyen kértem, a Posta megvette 
volna). Ekkor kerestem fel dr. Bereczki Lászlót, a Rákóczi 
Termelőszövetkezet elnökét, aki nagyon pozitívan állt a 
kérdéshez. Az Igazgatósággal együtt tárgyalva arra jutot-
tunk, hogy a TSz megépíti a postát, a posta pedig kiépíti 
nekik a crossbar telefont. 1980. szeptember 2-án költöz-
tünk be. A TSZ-brigád nagyon jó munkát végzett, a lapos 
tetőn ma sincs egy csepp beázás se. 

Közben évről-évre elnyertük a Kiváló hivatal címet, de 
ez a dolgozók érdeme volt, bár úgy érzem nekem is volt 
benne részem. Tudom, hogy szigorú voltam, de egyben 
igazságos. Mindent a szakmai érdekeknek rendeltem alá. 
Több ízben megtörtént, hogy tolvajok elfogásában sikere-
sen segédkeztem.

Tevékenységem alatt többször is kaptam – kiemelt – 
ajánlatot más postahivatalok vezetésére, de én akkorra 
már ezer szállal kötődtem Rákóczifalvához és maradtam. 
A martfűi posta beindításánál segédkeztem két hónapig.

Már eljöhettem volna négy éve nyugdíjba, de volt egy 
ígéretem, amit teljesítettem: szegény édesanyámat 52 éves 
korában leszázalékolták, mindig azt figyelte mikor nem 
vagyok a helyemen, hogy ő beugorhasson. Egyszer azt 
találtam mondani: na édesanyám, amennyivel kevesebbet 
dolgozhattál, én annyival fogok többet lehúzni. De egy 
másik ilyen emlékem is van. Kiskoromban ültem az ölé-
ben, és azt mondtam: édesanyám, ha megnövök, segítek 
neked és akkor megcsináljuk a másik napit is. Egyszer 
aztán megkérdezte: kisfiam! Aztán meg tudod-e csinálni a 
holnapi munkát is? Ezen aztán jót nevettünk.

Annyit még megemlítenék, hogy itt a község vezetése, 
a tanács a postával nem igazán foglalkozott. Amikor meg-
indult a kapcsolat, az már Bodács István idejében volt, ak-
kor már tiszteletben tartották a postás dolgozók munkáját. 
Mi az első perctől fogva támogattuk a tanácsot, illetve a 
polgármesteri hivatalt és más intézményeket, pl. társadal-
mi munkával, vagy a táncosoknak vettünk ruhaanyagot, 
ők meg megvarratták, máskor a kultúrháznak székeket 
vásároltunk. Történt egyszer, hogy az akkori tanácselnök-
től kértem egy kis hozzájárulást a postás gyerekek miku-
lás-csomagjához, de azt a választ kaptam, nincsen módja 
segíteni. Rákócziújfalu tanácselnöke éppen az irodámban 
ült, ő nyúlt a zsebébe és adott egy bizonyos összeget. 

Történetesen ő későbbi polgármesterünk, Tóth Lajos volt. 
Vele aztán lehetett együtt dolgozni. Neki egy veleszületett 
irányítói, szervezői készsége van. 

pbm. – Most lezárult egy nagyon aktív szakmai korszak, 
hogyan tovább? 

BJ. – Igen. Január 19-én átadtam a postát, de 20-ától én 
csak lézengek, nem találom meg önmagamat. Ennek több 
oka van. Amikor ideköltöztünk, már akkor úgy döntöttünk, 
ha elmegyek nyugdíjba nem maradunk itt, hazaköltözünk 
Debrecenbe. Ehhez a gyerekek is hozzájárultak, hiszen 
mindketten ott élnek, dolgoznak. Itt említeném meg, hogy 
a tradíció folytatódik, a fiam is postás lett.  

Beszéltem már a fiatalkori sportmúltamról, de ezt nem 
hagytam abba, amikor idekerültem se. 16 évig szakosz-
tályvezető, majd gazdaságvezető voltam itt a sportkörnél. 
Megalapítója voltam az MBIII-as csapatnak, több játékost 
sikerült hazacsalni, Bereczki Lászlóval összehoztunk egy 
profi csapatot úgy, hogy a TSZ-ben kaptak munkát a fiúk. 
Nagyon fontosnak tartanám a város életében felpörgetni a 
sportéletet, ennek szervezésére nagyon tehetséges fiatalem-
bernek tartom Ruskó Zsoltot. Különböző rendezvényeket 
lehetne tartani a sportpályán, hadd menjenek az emberek. 

pbm. – Nagy horgász hírében áll. Ezzel most mi a hely-
zet?

BJ. – Rengeteget horgásztam, azt hiszem értettem is 
hozzá. Megvan a csónak, az utánfutó, a szerelés, pillanat-
nyilag a késztetés várat magára. Nagyon szerettem Szaba-
dos Karcsival horgászni, nagyon sok halat fogtunk együtt. 
Most már – az infarktusom óta – csak a feleségemmel me-
gyek néha horgászni. Általában horgásztavakra megyek, 
megfizetem a halat és tele rakom a hűtőt, úgyhogy egész 
télen van mihez nyúlni. 

Köszönöm a beszélgetést, és jó egészséget, hosszú bol-
dog nyugdíjas éveket kívánok!

BJ. – Még annyit azért el szeretnék mondani, hogy 33 
évig dolgoztam a rákóczifalvi postán és ez alatt egy nagyon 
összeszokott csapatot tudtam átadni. Amikor elköszönt 
tőlem a szakma, kijelentették, hogy Rákóczifalván olyan 
hivatal működik, ami Kelet-Magyarországon egyedülálló. 
Ez nem az én érdemem volt, hanem a dolgozók érdeme, 
annak a Líbor Csabának, annak a Mészáros Gáspárnak, 
annak a Budai Istvánnak, annak a Komáromi Zoltánnak, 
annak a Komáromi Györgynek és Balázsné Tóth Marian-
nának, Kiss Mariannának (megjegyzem, itt már Balogh úr 
a könnyeivel küszködik), Tóthné Szabó Anitának, Rigó 
Viviennek, aki a legfiatalabb. Utoljára hagytam, de első-
ként értem azt a vezetőt, akit már én neveltem ki, Pálinkás 
Istvánnét. Én nagyon szerettem ezt a csapatot, ők átlagban 
16-17 éve vannak szolgálati helyükön. Nagyon hiányoz-
nak, nagyon…… Reggelente felkelek, beülök a kocsiba és 
a sarkon megvárom, amíg elindulnak…. 

pbm
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  Néptáncos szaktábor 2209. június 26-július 03. 

Ezen a nyáron Kőszegen táboroztunk az ifjúsági néptánc-
csoport tagjaival.

Az együtt töltött egy hét alatt Györe Ágnes és Kovács 
József néptáncpedagógusok irányításával ismerkedtek 
táncosaink a kalotaszegi csárdás lépéseivel, dalokat és 
„csujogatókat” tanultak a legtöbbször éjszakába nyúló pró-
bákon. Igyekeztünk közösen felkészülni az előttünk álló új, 

Feladatul kaptuk, hogy nyári napközit szervezzünk az 
adott időpontban azon kollégák részvételével, kiknek beosz-
tása ezt lehetővé tette. Napközink fantázianeve: Leg-leg-leg 
tábor volt. Az öt nap alatt legkevesebb négy kollégával dol-
goztunk naponta. Minden alkalomra új programot dolgoztunk 
ki, ezzel igyekeztünk a gyerekek szabadidejét tartalmassá 
tenni. Terveinket az időjárás befolyásolta, de kedvünket nem 
szegte. Ennek köszönhető,hogy a találékonyság és rögtönzés 
nagy szerepet játszott a programok megvalósításában. Kol-
légák, akik a tábor lebonyolításában együtt dolgoztak:Hőnyi 
László és Vas Béla felelősök. Novák Erika, Bozsó Andrea, 
B. Tóth János, Haraszti Szilvia, Hernek Istvánné, Kecskés 
Istvánné, Fábián Erika, Turiné Szabó Mária, Csehné Jakab 
Anna pedagógusok.

A táborról röviden:
Hétfő,első nap. Az egészséges életmódra hívtuk fel a 

figyelmet,ahol saláták,öntetek elkészítésével,gyümölcsök 
különböző feldolgozásával ismerkedtek a gyerekek. Akik 
a szakácsmesterséget érdeklődésük palettáján feketével 
jelezték, azok Jani bácsival különböző sportprogramokon 
vehettek részt.

Kedd, második nap. Az idő sajnos rosszabbra fordult. 
Sportjátékok, vetélkedők voltak soron, megtűzdelve igazi, 
régi vágású grundjátékokkal.

Szerda, harmadik nap. Esett az eső. Kényszerű délelőtti 
rostokolást követően, hogy legalább a tervezett program egy 

fellépésekben bővelkedő tanévre.
Az együtt eltöltött idő azonban nem csak a próbákról, ta-

nulásról szólt. Kirándultunk: jártunk Bécsben a Schönbrunni 
kastélyban, sétahajóztunk a Fertő tavon, megismertük Sop-
ron és Kőszeg nevezetességeit. 

                                                 Hőnyiné Nagy Erzsébet

Nyári napközis tábor augusztus 6-tól 10-ig

részét elvégezhessük/séta a tanösvényhez/délután a homok-
bánya partifecske-telepét nézték meg a túrázók.

Csütörtök, negyedik nap. Szerencsére megint jó az idő! 
Lovas kocsit fogadtunk, s azzal utaztunk ki a Rocsa-tanyára. 
Íjászkodás, állatsimogatás, számháború, lovaglás volt po-
rondon.

Péntek,ötödik nap. Autóbuszos kirándulás Tiszaföldvárra, 
a városi strandfürdőbe.

Mind az öt napra jellemző volt, hogy a vetélkedőkön 
résztvevő gyerekek ajándékot, csokoládét kaptak, illetve a 
maguk készítette dolgokat megtarthatták. Üdítővel, fagylalt-
tal, édességgel kedveskedtünk nekik. A program alatt 105 
gyermeket regisztráltunk, az alábbi megoszlásban:

Hétfő-22 gyerek, 4 felnőtt
Kedd-21 gyerek, 4 felnőtt
Szerda-23 gyerek, 4 felnőtt
Csütörtök-20 gyerek, 5 felnőtt
Péntek-19 gyerek, 4 felnőtt
A napközi ideje alatt az ebédet Csüllög Gábor konyhája 

szolgáltatta, amely ellen mennyiségi panasszal senki nem élt. 
Pedagógusok, szolgáltatók, az ÁMK egységeinek együttmű-
ködésének köszönhetően egy igazán tartalmas, jó hangulatú 
nyári napközis tábort tudhatunk magunk mögött.

A kollégák nevében is köszönettel: Vas Béla, Hőnyi 
László

2009. Hetedik szám
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                                                                                           Világok nyelve - nyelvek világa

Ezzel a címmel szerveztünk országismereti tábort Faragó 
Krisztina tanár nénivel. A tábor mindennap egy ország kul-
túráját, földrajzi érdekességeit, történelmét, és természetesen 
étkezési szokásait mutatta meg a résztvevő diákoknak.

Az első nap Franciaországba vittük el a gyermekeket, 
amikoris a francia kártya rejtelmeivel, daltanulással és fran-
cia pirítós elkészítésével foglalkoztunk. A második nap az 
olasz nap volt, ekkor pizzát sütöttünk a dal és kézműves fog-
lalkozások mellett, míg a harmadik napon lángost készítet-
tünk magyar nap lévén, és egy fantasztikus honfoglaló játék-
ban vettünk részt. A görög napon görög olimpián tornáztunk, 
labirintusból kellett kijutnunk, és zorba táncot tanultunk. Az 
angol napon egy trükkös vetélkedő várt ránk, és egy angol 
sütit készítettünk el, mely fejedelmi lakoma volt az öt nap 
zárására. 

Úgy gondolom, - túlzás nélkül - hogy mind a gyerekek, és 
az itt dolgozó pedagógustársaim igazán jól érzeték magukat, 
rengeteg új recepttel megismerkedtünk, ezek közül az angol 
süti receptjét, melyet eddig titkosan őriztem, közreadom.

DUPLÁN CSOKIS TALLÉROK
Elkészítés: Előmelegítjük a sütőt 200 fokra (gázsütőn 5-ös 

fokozat), és sütőpapírt fektetünk két nagy tepsibe. 
A puha vajat (10 dkg) robotgéppel habosra keverjük a 

kétféle cukorral (10 dkg kristálycukor
10 dkg barna cukor), majd hozzádolgozunk 1 tojást és 

1 kávéskanál vaníliaaromát.
Összevegyítjük a lisztet (20 dkg), ½ kávéskanálnyi sütő-

port és egy csipetnyi sót, aztán fakanállal belekeverjük a 
vajas masszába.

Hozzáadjuk az apróra vágott ét és fehér csokit is (10-10 
dkg), és ezzel a tészta készen van.

A tésztából diónyi mennyiségeket veszünk, és kezünk közt 
golyókat formázunk belőle. A golyókat lerakjuk egymástól 5 
cm-re a tepsire, aztán egy pohár aljával kicsit megnyomjuk 
őket, hogy korongokká terüljenek.

A tallérokat 10-12 perc alatt megsütjük a meleg sütőben. 
Csak azután szedjük le őket a tepsiről, ha már kihűltek.

Köszönöm a segítőtársaimnak:
Francia nap - Füleki Angéla, Sándorné Pusztai Erika, 

Timár Antalné
Olasz nap - Füleki Angéla, Köves Éva, Sándorné Pusztai 

Erika
Magyar nap - Balla Jánosné, Faragó Krisztina, Szénási 

Mihályné
Görög nap - Barhács Gizella, Faragó Krisztina, Szénási 

Mihályné
Angol nap- Balla Jánosné, Barhács Gizella, Köves Éva
                                                 Bán Krisztina  táborvezető

2009. Hetedik szám

                                                                                                                                                           Évnyitó



16

  Hírek, röviden

VA R S Á N Y  KÖ Z Ö S S É G I  H Á Z

A ZSANETT MODELL ÉS TÁNCSTÚDIÓ FELVÉ-
TELT HIRDET

A tíz éves múltra visszatekintő Zsanett Modell és Tánc-
stúdió felvételt hirdet 5-25 év közötti gyermekek és fia-
talok részére a modern táncok legfrissebb irányzataiból, 
októberi kezdéssel. Beiratkozás: szeptember 28-án, 16-17 
óra között.

HÉTFŐNKÉNT JÓGA
A nyári szünet után folytatódik a jóga a közösségi ház-

ban. Szakali Józsefné, Magdika jógaoktató hétfőként, 18 
órától az emeleti terembe várja a mozogni vágyókat.

SIKERES PÁLYÁZATAINK
A kulturális minisztérium évek óta támogatja a vidéki 

klubkoncertek szervezését. A Varsány Közösségi Ház a 
tavaly elnyert pályázati támogatással tíz könnyűzenei kon-
certet valósított meg, rendkívül változatos műfajokban. Az 
idén is sikeresen pályáztunk: az elnyert 600 ezer forintos 

MEGJELENT A RÁKÓCZIFALVA 
TÖRTÉNETE III. KÖTET

Czirmayné Ko-
csis Róza eddig két 
kötetben dolgozta fel 
Rákóczifalva törté-
netét. Az első kötet 
az első átfogó falu-
történet, mely bemu-
tatja a föld mélyéből 
előkerült régészeti 
leleteket, az ember-
lakta első települést, 
a hit- és iskolai életet, 
a művelődést a kezde-
tektől az 1990-es évek 
elejéig. A 188 oldalas 
monográfiát korabeli 
iratok, fényképek te-

szik gazdagabbá. A település történetét bemutató második 
részben az első világháború helyi kötődéseit dolgozta fel. 
A történelmi tények, fájdalmas visszaemlékezések, gazdag 
fénykép anyag jelenik meg a könyv lapjain.

Elkészült a harmadik kötet, amely a 2. világháború végéig 
dolgozza fel településünk történetét. A két világháború kö-
zötti időszak, s maga a 2. világháború időben nincsenek hoz-

támogatás segítségével szeptemberben ismét kezdődik a 
PANKK-os koncertsorozat.

***
Az amatőr színjátszás feltételeinek javítására a kulturális 

minisztériumhoz benyújtott pályázatunkon 500 ezer forintot 
nyert el a Varsány Közösségi Ház. Az összeget színpadi tech-
nikai eszközök beszerzésére fordítjuk.

***
A közművelődési érdekeltségnövelő pályázaton 112 ezer 

forintos támogatást kapott az intézményünk. Az önerővel 
együtt így több mint 300 ezer forintot fordíthatunk a techni-
kai és infrastrukturális fejlesztésekre.

***
Szolnok Megyei Jogú Város konzorciumi vezetésével 

a szolnoki kistérség több könyvtára nyújtott be pályázatot 
könyvtári szolgáltatások fejlesztésére – köztük a rákóczifalvai 
városi könyvtár is. A közös pályázat sikeres volt, így közel 
4 millió forintos, elsősorban informatikai fejlesztés valósul 
meg a könyvtárban.                                            

                                                                         Cs. Cs. R.

  Könyvújdonság

zánk messze. Mégis hiányos, esetenként téves ismeretekkel 
rendelkezünk. Ezt a hiányt pótolja Czirmayné Kocsis Róza 
könyve, amelyet ébresztőnek szánt. Ébresztőnek, amely ta-
lán megnyitja a szívét azoknak is, akik ma még hallgatnak, s 
akik ilyen vagy olyan meggondolásból nem törődnek atyáik 
életével. Legyen számunkra tanulságul annak a 88 eszten-
dős rákóczifalvai, egykori frontkatonának a gondolatai, aki 
így vallott a szerzőnek: „Megjártam a poklot, harcoltam az 
orosz fronton, golyók süvítettek körülöttem. Sokszor csak 
másodperceken és millimétereken múlott az életem. Csak 
az Istennek köszönhettem, hogy életben maradtam. Aztán 
ettem a hadifoglyok keserű kenyerét a cherborurgi- hadi-
fogolytáborban. Kínzott a honvágy és a szeretteim miatti 
aggodalom. De Isten hazasegített. És itthon hosszú időn át 
hallgattam a katonáskodásomról. Hallgattam, mert szégyen-
kezésre szokattak miatta bennünket. Pedig nem volt bűnünk 
semmi. A katonai örök parancs vitt minket a harctérre. Kö-
szönöm, hogy megérhettem: magácska érdeklődéssel hall-
gatja emlékezésemet, megbecsüléssel és szeretettel figyel 
rám. Köszönöm magamért és minden egykori bajtársamért 
az érdeklődést, s áldja meg Isten, hogy gondol velünk.”

A könyvet augusztus 20-án ismerhette meg a közönség a 
községi megemlékezésen. A kötet megvásárolható a Varsány 
Közösségi Házban (Szabadság tér 10.) és a könyvtárban 
(Rákóczi út 21.).

Cs. Cs. R.
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BODNÁR FERENC: 1904 körül született. Tartalékos 
honvédként hívták be katonai szolgálatra. Eltűnésének, ha-
lálának körülményei ismeretlenek.

BUGYI JÓZSEF: 1912. december 2-án született 
Rákóczifalván. 1940-ben tartalékos honvédként vonultatták 
be a Románia elleni tejes mozgósítás idején. 1940. szeptem-
ber 10-én a mozgósítás okozta feszültségek következtében 
Békéscsabán szívbénulásban váratlanul elhunyt. Békéscsa-
bán temették el. Minden valószínűség szerint a II. világhá-
ború idején ő volt első az háborús áldozat.

CSÉBI JÁNOS: 1921. szeptember 28-án született. Anyja 
Mikola Mária volt. A 2/1 huszárosztályban szolgált. Bevonu-
lásának ideje nem ismert. ’44. július 25-én aknaszilánk vég-
zett vele Kraszoka-térségben. Smalnakijec-en temették el.

HORVÁTH LÁSZLÓ: 1923. július 27-én született. Any-
ja Pap Eszter volt. Bevonulásának ideje nem ismert. Az 1. 
ejtőernyős zászlóaljban szolgált. 1944. szeptember 22-én 
aknaszilánk okozta sérülésben halt meg Havasalján. Ott is 
temették el.

KATONA KÁROLY: 1922-ben született, anyja Németh 
Katalin volt. Bevonulása előtt Weisz-Manfréd gyárban 
dolgozott. 1942. október 17-én sorozták be katonának 
Rákóczifalván, a községházán. 1943-ban SAS-behívóval vo-
nult be. Egyenesen az orosz frontra irányították. Családjával 
minden kapcsolata megszűnt. Eltűnésének, halálának körül-
ményei mindmáig ismeretlenek. A család sokáig kerestette a 
Vöröskereszt által.

NAGY ANDRÁS: 1922-ben született, anyja Béres Terézia 
volt. Bevonulásának ideje nem ismert, a 12/3. zászlóalj 9. 
századában szolgált. 1944. április 26-án aknarobbanás vég-
zett vele Stanislaw-ban.

„AZ ÉLET EGY LÉPÉSSEL KEZDŐDIK
 ÉS TÁNCCAL FOLYTATÓDIK”

Ismét elindult Magyarország egyik legnagyobb táncis-
kolájának, a Dalma Dance Clubnak megújult rákóczifalvai 
tagozata. A klub 5-26 éves korig várja a táncos lábú gyere-
keket és fiatalokat.

Ha szeretsz, vagy szeretnél táncolni, érdekelnek a modern 
táncok, a divattánc, ha szeretnél magabiztosan mozogni a 
színpadon, még nem késő, hogy csatlakozz hozzánk! A leg-
jobb zenékre a legmenőbb táncstílusokat tanulhatod meg, 
valamint a legszínvonalasabb fellépéseken és versenyeken 
vehetsz részt.

Augusztus 20.: az államalapítás és az új kenyér ünnepe. Az élet ünnepe. 1944. augusztus 20.: a 2. világháború 5. éve. Bom-
bázás egy alföldi község felett. Több mint félszáz civil áldozat. Gyerekek, erejük teljében lévők és öregek. Rákóczifalviak. Rá-
juk emlékeztünk augusztus 20-án a Hősök Parkjában, ahogyan tesszük évtizedek óta. A második világháborús emlékműre tíz 
új név került fel. Ezúton is köszönjük Magyar János és felesége önzetlen munkáját és támogatását! Következzenek a nevek:

NAGY FERENC: Rákóczifalváról két Nagy Ferenc ma-
radt oda a háborúban, de csak az egyik neve szerepel az em-
lékművön. Nagy Ferenc 1921. október 12-én születet. Anyja 
Tóth Eszter. Az 1. hegyidandár légvédelmi gépágyús üteg-
ben szolgált. 1944. november 20-án tűnt el Szűrte község 
térségében, a régi Ung vármegyében. A másik Nagy Ferenc 
1908-ban született, anyja Bartos Erzsébet volt. 1944. márci-
us 1-jén tűnt el vagy halt meg. Családja kérésére a szolnoki 
járási bíróság 1950-ben nyilvánította halottá.

NAGY JÁNOS: Rákóczifalváról két Nagy János maradt 
oda a háborúban, de csak az egyik neve szerepel az em-
lékművön. Nagy János 1909. január 10-én született, anyja 
Csetei Erzsébet. Magyarcsanádon szolgált. 1944. október 
15-én tűnt el. A szolnoki járási bíróság 1957-ben nyilvánítot-
ta halottá. A másik Nagy János 1913. január 27-én született. 
Anyja Bugyi Ilona. 1945. március 31-én halt meg vagy tűnt 
el. A szolnoki járási bíróság 1951-ben nyilvánította halottá.

SZERDAHELYI LAJOS: Adatai nem állnak rendelke-
zésünkre. Bevonulása előtt írnok volt a rákóczifalvai köz-
ségházán. 1943. január 18-án tűnt el az urivi áttörést követő 
visszavonulás során. Egyes vélekedések szerint személye 
azonos annak a zsidó származású Szerdahelyi Lajoséval, 
aki munkaszolgálatosként 1943. január 18-án megfagyott a 
Don-kanyarnál.

TÓTH SÁNDOR: 1922. január 14-én született. Anyja 
Tóth Rozália. 12/2 zászlóaljban szolgált. Őrvezető volt. 
Életét sebesülés okozta hashártyagyulladás következtében 
veszítette el 1945. január 23-án Nagybicsén, a 111. szá-
mú tábori kórházban. Nagybicsén, az egykori Trecsény-
vármegyében temették el.

A rákóczifalvai tagozat vezetőjeként várlak téged és szü-
leidet 2009.szeptember 17-én vagy 24-én csütörtökön 16:15-
kor a Varsány Közösségi házban, ahol megnézheted, miért 
érdemes a DDC táncosának lenned, valamint beíratkozhatsz 
a klubba. Azért, hogy már az elejétől fogva barátok közt 
táncolhass, mesélj ismerőseidnek, rokonaidnak a klubról, és 
gyertek együtt a beíratkozásra! 

Érdeklődni lehet: www.dalmadance.hu, 
vagy 06-70/942-1365-ös telefonszámon.

Tímár Csaba, a tagozat vezetője

                                                                                                            Dalma Dance Club

                                                                            Új nevek a világháborús emlékművön
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  Érdemes elolvasni

KÖ N Y V T Á R

Parent, Nancy: Micimackó : Kertészkedjünk együtt!
Az Együtt Micimackóval sorozat mókás történetei nem 

csak szórakoztatnak, de arra is szolgálnak, hogy megmoz-
gassák a gyermek fantáziáját, kreatív gondolkodásra és alko-
tásra ösztönözzék őket.

 Bodrogi Gyula: Irka firka
A magyar színházi élet szerelmeseinek valódi csemege, 

igazi kuriózum Bodrogi Gyula vallomásos kötete. Ebben a 
színész Kaposy Miklóssal készült beszélgetéseit adja közre a 
magának felrótt jegyzeteivel, kedvenc vicceivel.

Lőrincz L. László: Kilenc csontfarkas
Az iraki sivatagban eltemetett piramisra bukkannak a 

kutatók. Ki építette és ki temette be? Mit őriznek a kőorosz-

A könyv, az olvasás nyújtotta élmény semmi mással 
nem pótolható. Gyors információszerzésre tökéletes az 
internet, ám az alapos kutatómunkához, vagy éppen a fan-
tázia világába tett kiránduláshoz könyv kell. A könyv érték. 
És mindenkinek nagy szüksége van az értékekre.

A városi könyvtár pályázatot hirdet az olvasás népsze-
rűsítésére. Pályaművel bárki jelentkezhet, kötetlen írásos 
formában. A pályázatban fogalmazódjék meg a könyv je-
lentősége a tudás, a műveltség megszerzésében és/vagy az 
olvasás élményszerűsége. Lehet egy személyes vallomás is 
olyan olvasmányélménnyel kapcsolatban, amely meghatá-
rozó szerepet játszott egy konfliktus feldolgozásában. Le-
gyen az írásmű követendő példa és olvasással kapcsolatos 

Volt egyszer egy fogadó, melyet Ezüst Csillagnak hívtak. A tulajdonos minden tőle telhetőt elkövetett, hogy minél több ven-
déget csábítván nyereségessé tegye vállalkozását: a szállás kényelmes volt, a kiszolgálás szívélyes, és az árak elfogadhatók, 
de mindhiába.
Kétségbeesésében elhatározta, hogy kikéri egy bölcs tanácsát.
Miután a bölcs végighallgatta bánatos történetét, azt javasolta, hogy változtassa meg a fogadó nevét.
- Az lehetetlen - mondta a fogadós. - Nemzedékek óta Ezüst Csillag a neve, mindig is így ismerték az egész vidéken.
- Nem - állította a bölcs határozottan -, mostantól fogva Öt Harangnak fogod hívni, a bejárat fölé pedig felakasztasz hat harangot.
- Hat harangot? Ez aztán az abszurdum. Ugyan már minek tenném?
- Csak próbáld ki, és meglátod - mosolygott a bölcs.
Nos, a fogadós megpróbálta. És a következőket tapasztalta. Aki csak elment a fogadója mellett, mind betért, hogy felhívja 
egy hibára a figyelmét, gondolván, hogy előtte még senki más sem vette észre. Bent azután kellemesen érintette  őket a 
szívélyes kiszolgálás, és ottmaradtak egy kis felüdülésre, megadván ezzel  a fogadósnak azt az anyagi sikert, amit korábban 
mindhiába keresett.
Kevés dolog van, amiben nagyobb örömünket leljük, mint a mások hibáinak kijavításában.
                                                                                                                                         (forrás:internet)  Hellenpach Rozália

lánok, miért támadnak fel a halottak? Ezekre a kérdésekre 
keresik a választ Ross Candell régész, Lacy, Lucky és a töb-
biek a szerző legújabb izgalmas regényében.

Smith, Wilbur: Igazi férfi
A történet színhelye Dél-Afrika, a nagy gyémántláz ide-

jén, azokban az években, amikor a hevenyészett, járvány 
sújtotta sátortáborból kialakul a gyémántbányászat központ-
ja, Kimberley. Amikor a frissen felfedezett, kincset rejtő 
dombokat elözönlik a nagyvonalú üzletemberek, a kisszerű 
gazemberek és a pénztelen gyémántbányászok. És dúl a harc  
a fekete kontinensért.

Olvassák, kölcsönözzék őket!
Hellenpach Rozália

  A fogadó

  Vallomás könyvről, olvasásról!
„…bölccsé és vitézzé formál az olvasás, mert nagyon is más ízt, titkosabb tanítást találtak benne…”

/Rabelais/

megnyilatkozás.
A pályázat benyújtásának feltételei:
- műfaj: kötetlen
- terjedelem: legfeljebb 3 oldal (A/4-es méret)
- határidő: 2009. szeptember 30.
- benyújtás módja: személyesen vagy postai úton ( Rákó-

czi út 21.), vagy a K7609@koznet.hu e-mail-címen.
Díjak:
1. díj: 5 ezer forint értékű vásárlási utalvány
2. díj: könyvcsomag
3. díj 2 ezer forint értékű irodai szolgáltatás a könyvtárban
Sok sikert  és jó kedvet kívánunk a pályázatok elkészí-

téséhez!

2009. Hetedik szám
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                                                                                   Idősek Klubjának hírei

S Z O C I Á L I S  S Z O L G Á LTAT Á S

A júliusi kánikula még a fiatal, egészséges emberek szer-
vezetét is megviseli. Az idősebb korosztály pedig még nehe-
zebben alkalmazkodik a szélsőséges időjáráshoz. Az Idősek 
Klubjának tagjai számára olyan programokat szerveztünk, 
hogy minél könnyebb legyen elviselni a kánikulai meleget. 
Legnagyobb problémát a folyadékfogyasztás okozta szá-
mukra. A napi (minimum 2 liter) folyadék elfogyasztására 
kellett odafigyelnünk és a folyadék utánpótlás szükségessé-
géről napi szinten beszélgettünk. Programjaink megvalósí-
tását azonban nem hagytuk, hogy befolyásolja az időjárás. 
Jött a költői kérdés hová menjünk kirándulni? Fáj a lábunk, 
gyalogolni nem tudunk, fürdeni viszont igen. Megszavaztuk 
a Cserkeszőlői strandot, 20 fővel indultunk útnak, - na, nem 
gyalog - . Nagyon szép napot töltöttünk el együtt. Akik nem 
fürdöttek, azok a fák árnyékában hűsöltek, beszélgettek. Dél-

H I T É L E T

Három évig volt lelkipásztora a Rákóczifalvi Egyházközösségnek 
Szilágyi Gábor Tiszteletes Úr. Vasárnapról vasárnapra az úr asztala 
mellett hirdette apró nyájának az Isten igéjét.

Tanította a hittanos gyermekeinket a Biblia szent igéjére, ápol-
ta-gondozta az apró nemzedék lelkét. Nagy-nagy szeretettel járt az 
Arany Ősz Idősek Bentlakásos Otthonába. Hirdette Isten igéjét az 
időseknek felekezetre való tekintet nélkül.

A fekvő beteggel pedig együtt imádkozott a beteg ágyánál. 
Kívánjuk, hogy az Úr Isten által kijelölt új szolgálati helyén is 

legyen gyümölcsöt termő áldás a munkáján. A családi életében az Úr 
kegyelmét és szeretetét kívánjuk, a Rákóczifalvi Református Egy-
házközösség presbitériuma és Egyházunk minden tagja nevében:

Pozderka Jánosné

ben „madárlátta’’ volt az ebédünk, mindenki a maga készí-
tette szendvicset fogyasztotta el, valamint a közösen hozott 
gyümölcsöt. Kellemesen elfáradva érkeztünk haza. Másnap 
élménybeszámolót tartottak azoknak, akik egészségi állapo-
tuk miatt nem tudtak eljönni velünk. Lehetőséget kaptunk, 
hogy augusztusban ismét elmehetünk egy közös fürdőzés-
re melynek nagyon megörültek klubtagjaink. Köszönjük 
intézményünk megbízott igazgatójának Holoveczné Sípos 
Erikának, hogy biztosította számunkra a kényelmes utazást. 
Augusztusban megünnepeltük Ilona, Margit és Menyhért 
nevű klubtagjaink névnapját. Minden névnapos meghall-
gatta kedvenc „nótáját” majd virágcsokorral köszöntötték a 
klubtársak az ünnepelteket.  

Komárominé Kovács Katalin
gondozónő

  

                  Elköszöntünk, de nem búcsúztunk  (2009. július 19. vasárnap)

„Akik Istent szeretik, azoknak 
minden javukra szolgál.”

(Rom. 8,28)

2009. Hetedik szám
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A Falvi Kiskönyvben bemutatott művészekkel 
ismertetjük meg a Rákóczi Lap olvasóit. A követke-

ző sorokban Bencsik Andrással 
való beszélgetésünket olvashat-
ják.

Bencsik András vagyok, 
1976. május 25-én születtem, 
az általános iskolát itt végeztem 
Rákóczifalván. 

A rajz mindig jól ment, szeret-
tem gyerekkoromban is. Jól érez-
tem magam ha volt papír, ceruza 
és rajzolhattam. Mellette büty-
költem, faragtam, tehát minden 
érdekelt, amihez kézügyesség 
kell. Igazából, a katonaság után 
kezdtem tanulni Kaid Nabilnál ő 
jemeni származású, a leningrádi 
Repin Akadémián végzett festő-
művészként, de itt él Szolnokon 
lassan 20 éve. Én 1996 novem-

berében kerültem hozzá véletlenül. Egy ismerősöm 
látta az újságban a hirdetést, hogy tanítványokat keres, 
így kerültem oda. Ott tanultam a főiskola kezdetéig, 
2003-ig. 2003-tól 2007-ig jártam a Nyíregyházi főis-
kolára, ahol Köztársasági Ösztöndíjjal, rajz-vizuális 
kommunikáció szakos tanárként diplomáztam, most 
jelenleg rajzot is tanítok és napköziben is vagyok. 
Délutánonként rajzcsoportot is vezetek.

 A mai napig járok versenyekre, tárlatokra, bár 
kevesebbre, mint azelőtt, most a munkám a tanítás 
került előtérbe. Sikerült díjakat is nyernem: megyei 
díjak, különdíjak, 4-5 van körülbelül, meg egy alkotói 
országos, azzal voltam alkotótáborban Erdélyben két 
hetet a főiskola előtt, 2003-ban. Évente egy-két önálló 
kiállítást rendezek. A tavalyi évben a gyerekekkel is 
pályáztunk a szajoli iskolában az osztályommal. Kö-
rülbelül 11 pályázatot csináltunk, abból hatot-hetet 
mint különdíj, fődíj, első helyezést elhoztunk belőle. 
Tehát a díjak 60-70%-át sikerült megnyerni. Volt köz-
tük elég komoly feladat is, például az Állami Opera-
ház kiírásában, a Király új ruhája c. meseoperájához 
készítettünk egy nagyméretű kompozíciót. Jegyeket 
nyertünk az előadásra. Nagyon örültünk, hiszen 300 
iskolából az első díjat mi vehettük át. A szajoli MOL 
Bázistelep volt a legutolsó pályázati kiírás, az 50 éves 
évfordulóra, az én osztályomból onnan is elhoztak egy 
első- és egy különdíjat. Az egyik legérdekesebb pá-
lyázatot Törökszentmiklóson írták ki, ennek a témája 
a magyar mondákkal kapcsolatos, a hunokkal, István 
királlyal bezárólag. Itt a fődíjat sikerült megszerezni, 
mi kerülünk a borítóra, mert kinyomtatják a gyerekek 
munkáit egy kifestő könyvben. Izgalommal várjuk a 
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kiadványt, hiszen júniusban értesítettek minket, hogy sikerült 
nyerni. – Ezek voltak a legnagyobb eredmények, körülbelül. 

Milyen stílusirányzatot követ?
Kezdetben a realizmus volt amivel foglalkoztam, mostaná-

ban jobban az impresszionizmus érdekel. Ezt nagyon szeretem, 
lépésenként próbálok afelé haladni, de foglalkozom a modern 
irányzatokkal is. Főleg a főiskolán találkoztam vele és kipróbál-
tam magam benne. Azon belül a festészet, a grafika, a sokszo-
rosított grafika, egyedi grafika, számítógépes grafika is érdekel, 
tanultam szobrászatot is.

Iskolából van-e támogatás a szakköri munkára, mert ezekhez 
azért anyagiak is kellenek?

A délutáni rajz csoportom egy alapfokú művészeti iskolához 
tartozik, az anyagot ők biztosítják, de a gyerekeknek tandíjat 
kell fizetni. Lehet pályázatokon is anyagi támogatást szerezni, 
de ez egyre nehezebb.

Ki volt a nagy „útraindító” rajzból?
Vadászné Julika tanító néni tanított negyedikben, Papp Imre 

ötödikben, és 6-diktól vette át Szakali tanár úr. Szerettem vol-
na többet tudni, ezért is kezdtem ebben az irányban tanulni. Az 
ember, hogyha önmagától próbálja, egy idő után megáll egy 
szinten, nem tud továbblépni, hiába nézi a sok könyvet. Vannak 
olyan fogások, amelyeket csak mesterektől lehet elsajátítani és 
az embernek maga számára értelmezni.

És hol vannak a festményei?
A falakon nincs hely ezért polcokon tartom összepakolva 

őket a következő kiállításig. Tavasszal voltam Londonban és 
Párizsban onnan is hoztam anyagot, most a Notre Dame-ot fes-
tem éppen, a múlt héten fejeztem be Tower Bridge-t és a lon-
doni Parlamentet. Most visszanyúltam a realizmushoz. Ezek a 
decemberi szajoli kiállításra készülnek.

Milyen szemléletet követ a művészetben?
Nehéz ezt megfogalmazni. Amit nem szeretek, az a fotószerű 

festészet. Úgy gondolom, ezzel becsapják az embereket, az nem 
tudás, ha valaki lemásol egy fotót. A látványt, témát, át kell írni 
vizuális jelekké, a képet meg kell komponálni, hogy információt 
nyújtsanak mások számára.

Van –e legkedvesebb alkotása?
A diplomamunkám szeretem…
Milyen gondolatokat fűzne a Kiskönyvhöz?
Maga a kiadvány jó. Nem is hallottam még, hogy ilyen len-

ne valahol egyáltalán. Az összeállítást is jónak tartom. Illik rá, 
hogy kiskönyv, olyan kellemes a kézbe venni. Meglepetéssel 
fogadtam, örülök a létrejöttének.

Közben megnézzük a számítógépen az elkészült műveket. 
Nemcsak festményeket, hanem kisplasztikákat is csodálhatok. 
András elmeséli, az egyik hogyan készült, s azt is megtudom, 
hogy megrendelésre született az alkotás.

Nem sajnálja, hogy meg kell válni tőle?- kérdem.
Nem, mert ha valaki sajnálja, akkor nem tud újat készíteni. 

Mindig törekedni kell, hogy újat, jobbat készítsen az ember.
Gratulálok a sok szép eredményhez! További sikereket kívá-

nok! Köszönöm a bemutatkozást.                                  K.G.
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                                                                                                   A kertbarátokról dióhéjban
Kedves Olvasók, röviden dióhéjban a Rákóczifalvi Kert-

barát Kör életéről, működéséről és 2009. év I. féléves tevé-
kenységéről szeretnék beszámolni Önöknek a lap hasábjain.

Soraimat azzal kezdeném, hogy a baráti kör 1990. óta 
működik, tevékenykedik a község életében. Aktívan részt 
vettünk és veszünk a mai napig is a társadalmi élet minden 
területén. A felkéréseknek próbálunk egészségünknek és 
erőnknek megfelelően eleget tenni.

A Kertbarát Kör alaptevékenységét már a neve is elárulja, 
de emellett különböző előadásokat is szervezünk. Pl.: kultu-
rális, egészséges életmód, kertészeti,- és vegyszeres szakmai 
előadások. A baráti kör a megyénkből további 5 kertbarát 
körrel tartja a kapcsolatot, mely mondhatni igen jó és szoros 
barátság. Reméljük, hogy ez továbbra is így lesz. A 2009-es 
évet is ebben a reményben kezdtük el.

Bővebben a tevékenységeinkről: Januárban vezetőségvá-
lasztás volt, és ismét bizalmat kaptam a baráti kör vezetésé-
re. Ennek megfelelően folytattuk megkezdett munkánkat és 
kitűzött céljainkat. A farsang jegyében „batyus” jellegű kis 
szórakozással búcsúztunk az óévtől. Majd szakmai előadás 
követte az eseményt. Vegyszeres szakmérnök meghívásával 
növényvédelmi szaktanácsadást hallgattunk meg. Tájékozta-
tást kaptunk az újonnan megjelent vegyszerekről, azok alkal-
mazásáról, és a már kivont vegyszerek listájáról. Például: a jól 
ismert gombaölő CHINOIN FUNDA SOL WP- RONILAN 
50 WP stb. Természetesen az új vegyszerekről katalógusokat 
is kaptunk. Ezt követően részt vettünk az 1848-as emlékmű-
nél a koszorúzási ünnepségen. A tavasz közeledtével a Hősök 
emlékmű környékét tettük rendbe.

Mint minden évben, a hagyományoknak hódolva megtar-
tottuk soron következő, immár 15. Borversenyt és sütemé-
nyek versenyét. 17 bor szállt versenybe, ebből 10 fehér és 7 
vörös. A háromtagú zsűri kemény munkájának köszönhetően 
hozták meg a végeredményt, melyet ezúton is köszönünk. 
Nevüket sem akarjuk véka alá rejteni, zsűri elnöke: Csányi 
Sándor a Gulyásfesztivál elnöke, a Magyar Hagyományőr-
ző Világszövetség elnökségi tagja. Segítői: Novák Gyula, 
rákóczifalvi vállalkozó, kisbíró; Nagy András, rákóczifalvi 
vendéglátós vállalkozó. A verseny díjazottjai fehérbor 
kategóriában: I. Ősz Szabó Ferenc vajdasági barátok, II. 
Máté László Rákóczifalva Kertbarát Kör, III. Juhász Lász-
ló rákóczifalvi lakos. Vörösbor kategória: I. Kozma István 
Rákóczifalvi Kertbarát Kör, II. Komáromi József korábban 
volt kertbarát tag, III. Ősz Szabó Ferenc vajdasági barátok. 
Süteményeknél 17-félét versenyeztettek, természetesen eze-
ket a finomságokat is díjaztuk. Díjazottak: I. Szabó Lajosné, 
Rákóczifalvi Kertbarát Kör, II. Ősz Szabó Teréz vajdasági 
barátok, III. Cserven Ferencné, Rákóczifalvi Kertbarát Kör. A 
rendezvényünk sikeres és színvonalas lebonyolításában részt 

vettek a rákóczifalvi ÁMK néptánc csoportja, a Gül Baba 
Rózsái hastáncosok, valamint Daridáné Marika és Merenáné 
Erzsike vidám jelenete, melyeket ezúttal is szeretnénk meg-
köszönni. Köszönjük továbbá a rákóczifalvi civilszervezetek 
valamennyi résztvevőjének, a Közösségi Ház dolgozóinak, 
minden tagtársamnak, és nem utolsósorban zenészünknek, 
Szovák Jánosnak, valamint Csüllög Gábornak és munkatár-
sainak, akik a finom vacsorát főzték, illetve felszolgálták.

A szórakozás után egy későbbi időpontban egészségmeg-
őrző és egészséges életmódról hallhattunk előadást Bíró Ani-
ta előadásában. Munkánk során nem feledkeztünk meg, és 
méltón köszöntöttük nőnap alkalmából tagtársainkat, majd 
férfinapot is tartottunk egy nyársalással egybekötött vidám 
délutánon.

Június 20-án egy új kapcsolat jött létre Vadászné Julika 
ÁMK-igazgató segítségével a Hajdú-Bihar megyében talál-
ható földesi kertbarátokkal. Az ismerkedési találkozó sikeres 
és színvonalas program Almádi Emil tagtársunk kertjében 
kezdődött. Az akkor még községünk főterének bemutatása 
után nálam folytatódott a tapasztalatcsere. Kora délután az 
iskola ebédlőjében folytatódott a baráti beszélgetés, ahol 
Máté Piroska és Máténé Piroska finom alföldi gulyáslevesét 
elfogyasztva zárult a találkozó.

Ezt követően a nyári szünetre készülve tartottunk egy sza-
bad foglalkozást, ahol beszélgettünk a nyári teendőkről és 
a következő programról, amely nagy valószínűséggel a kis 
kertekben megtermelt zöldségfélék és gyümölcsök kiállítása 
lesz szeptember 6-7-8-án.

Minden kedves olvasónak és kertészkedőnek jó egészsé-
get, jó nyaralást és sikeres kertészkedést kívánunk, és a kiál-
lításra szeretettel várnak mindenkit a Kertbarát Kör tagjai.

Simon György
Kertbarát Kör-vezető 

Borverseny 2009.
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  II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub
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2009. évben is változatlanul minden hétfőn klubnapot 
tartunk. Nyáron 17 órától, ősszel pedig 16 órától. Ugyan-
ezen a napon működik a hímző körünk is.

Nagy sikerrel tartottuk meg februárban a farsangot is, 
ahol számos társunk jelmezbe bújt, majd batyusbált ren-
deztünk.

Farsang alkalmából fánkkal szoktunk kedveskedni az 
idősek otthonában élőknek.

Tartottunk nőnapot és férfinapot, tisztelettel köszön-
töttük az édesanyákat, nagymamákat, és emlékeztünk 
azokra, akik már nem lehetnek velünk.

Gyermeknapon lángossal kínáltuk a gyerekeket, és a 
veteránautós, motoros találkozó résztvevőit.

Húsvéti népszokásokat elevenítettünk fel, és hagyo-
mányteremtő szándékkal a település több pontján május-
fát állítottunk.

6. alkalommal megrendeztük a Költészet Napja alkal-
mából a József Attila versmondó versenyt, melyben most 
is a könyvtár dolgozói segítettek.

Március 15-én, és II. Rákóczi Ferenc születésnapján 
részt vettünk az ünnepségen, koszorúzáson.

A Református Templom 100. évfordulóján a Tiszte-
letes Úr Szilágyi Gábor felkérésére a népdalkórusunk 
egyházi énekeket adott elő, melyben nagy segítségünkre 
volt Sándorné Pusztai Erika tanárnő. Néhány társunk a 
vendégek fogadásában is részt vett.

Közösen vettünk részt Pesti Lajos tanár úr síremlék-
ének felszentelésén, majd délután a fórumon.

Néhány társunk verset mondott az Életet az Éveknek 
Országos Szöv. Szm. szervezete által meghirdetett ver-
senyen. 5-en indultak az Szm. Rendőrkapitányság által 
szervezett KRESZ vetélkedőn, ahonnan elhoztuk a II. 
helyezést.

Részt vettünk, és nagyon jól éreztük magunkat Ruskó 
Zsolt által szervezet sportnapon.

Abádszalókra KI MIT TUD? vetélkedőre hívtak, aho-
vá versmondással, két jelenettel, nótaénekléssel, és a 
kán-kánnal indultunk, és továbbjutottunk.

A döntőt szeptember 12-én rendezik Abádszalókon.
Közös ünnepségen köszöntöttük klubtársainkat, akik-

nek az I. félévben van a névnapjuk,és a kerek születés-
napjukat ünneplőket 50-80 éves korig. Valamint meghitt 
pillanatok tanúi lehettünk, amikor 45-50 éve kötött há-
zassági fogadalmukat előttünk erősítették meg társaink. /
Páldi Ernő és felesége Erzsike (50), Máté László és fele-
sége Piroska (45)/

Ebben az évben is támogattuk a lovas szakosztályt, a 
Méhesi Antal Emlékversenyen (május 1.), és Mészáros 
Ernő Emlékversenyen (júl.5.) lángossütéssel, főzéssel, 

vendéglátással támogattuk a rendezvényt.
5. alkalommal ajándékoztunk emléklapot, és utalványt 

az egyik legjobb nyolcadikos diáknak.
A Kuruc Hagyományőrző Egyesület által rendezett 

Aratófalatok ünnepén klubunk is csatlakozott a felvonu-
lók közé. A nap folyamán 1-1 jelenetet adott elő Merenáné 
Erzsike, Daridáné Marika, valamint Pozderka János és 
felesége Zsuzsika. Délután pedig tánccsoportunk a kán-
kánt mutatta be. Beneveztünk a főzőversenyre is, ahol az 
I. helyezést értük el.

Civiltársaink rendezvényére a meghívásoknak próbál-
tunk eleget tenni, ugyanakkor több vidéki klub meghívá-
sát fogadtuk el. Itt sok helyen kérték a kán-kánt, ami min-
denütt nagy sikert aratott. A táncos lábak nem pihentek.

Ebben az évben is méltó búcsút vettünk több társunk-
tól, akik örökre eltávoztak közülünk.

Augustus 8-án egy vácrátóti kirándulással indul a II. 
félév, majd készülődünk az Idősek Világnapjára, mely 
szeptember 26-án kerül megrendezésre.

Köszönjük az érdeklődést, minden kedves olvasónak 
jó egészséget kívánunk!

Nádas Imréné klubvezető

Tisztelt Szerkesztőség!
Augusztus 8.-án a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub 

egy szép tartalmas kiránduláson vett részt. Megismerked-
tünk Váccal és környékével. Gyönyörködtünk az Vácrátóti 
Arborétumban, feltöltődtünk a Váci Székesegyházban. 
Pozderkáné Zsuzsika fia, András kalauzolt bennünket. Dél-
után a váchartyáni polgármester vendégei voltunk /Zsuzsika 
testvére/, aki saját termésű borral és harapnivalóval foga-
dott. A szíveslátást az Idősek Világnapján fogjuk részükre 
viszonozni. Mindenki kellemesen elfáradt.

 Nádas Imréné klubvezető

I. féléves beszámoló
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C I V I L E K

                                                                                                                       BEROE-híradó
Mozgalmasan telt a júliusi és az augusztusi hónap. Alig pi-
hentük ki a IX. BEROE- NYÁR rendezvényének fáradalmait, 
máris következett egy újabb program. A kisújszállási BEROE 
Napsugár Egyesületének VI. Belszervi Kulturális és Sportren-
dezvénye  július 25-én került megrendezésre, melynek hatodik 
éve vagyunk társszervezői. Azt tudni kell, hogy az egyesület 
tagságának 40%-a fogyatékkal élő felnőtt és gyerek. Délelőtt 
kulturális programok színesítették a rendezvényt, ahol neves 
fellépők mellett a mi egyesületünk is felkérést kapott szerep-
lésre. Délután sportvetélkedőn vettünk részt, egyesületünket 
két fiatal pártoló tagunk képviselte. Holló Esztike és Holló Pé-
ter. Büszkék voltunk rájuk hogy ilyen fiatalon is el tudták fo-
gadni, és meg tudták érteni, hogy lehet egymás mellett élni az 
egészséges és fogyatékkal élő embereknek. Megtiszteltetés-
nek éreztük, hogy részesei lehettünk e nemes rendezvénynek. 
Örülünk, hogy munkánk eredményét más településeken is el-
ismerik. Augusztus 8-án a Kisújszállás Városi Önkormányzat 
és a Nagykunhalmi Belszervi Egyesület közös szervezésében 
a város napján vettünk részt az Erzsébet Gyógyfürdőben 21 
fővel. A rendezvényen többek között reggeli torna, vércukor 
szintmérés, gyógymasszás is szerepelt, és természetesen a kö-
zös fürdés. Augusztus 15-én a III. Döme Napon, valamint a 
Városavató ünnepségen képviseltük egyesületünket. Reggel 
9 órától délután 19 óráig vettünk részt a gyermek horgászat 
lebonyolításában, melynek már hagyománya van a rendezvé-

nyeken. Nyári programjaink között szerepelt még nyársalás és 
közös videózás. Szeptembertől pedig a második félév komoly 
feladatai várnak ránk. 
• Dr. Nagy-György Éva reumatológus főorvos előadása
• Dr. Írás Mátyás fül-orr-gégész főorvos előadása
Harmadik alkalommal szeretnénk megszervezni a hallásszű-
rés vizsgálatot, mely a tavalyi évekhez hasonlóan a város lakói 
számára térintésmentes.
Szeretném tájékoztatni a város lakosságát:     
Nem vagyunk színjátszó társulat, de nagy eredmény hogy 
ezek a lelkileg és testileg is beteg és sérült emberek színpad-
ra mertek állni, és színvonalas műsorok bemutatásával – több 
országos és megyei rendezvényre való meghívás bizonyítja – 
megmutatták, hogy ők is tudnak hasznos tagjai lenni társadal-
munknak. Szeretném tájékoztatni azokat az embereket, akik 
rosszindulatú hírekkel vádolják egyesületünket, hogy nagyon 
komoly munka folyik csoportunkban, nincs olyan községi (ill. 
városi) rendezvény ahol társadalmi munkánkkal ne képvisel-
nénk magunkat. Komoly szakmai munka, orvosi előadások, 
szűrővizsgálatok, tagjaink tájékoztatása, baráti beszélgetések, 
megyei belszervi csoportok rendezvényein való részvétel. Aki 
szeretné közelebbről is megismerni munkánkat és szeretne 
közénk tartozni, mindenkit szeretettel várunk minden hónap 
második keddjén a Közösségi Házban.

Komárominé Kovács Katalin  egyesületvezető

Ezúton is szeretnénk megköszönni a szponzorok segítségét és a lovak 
tulajdonosainak, hogy a lovakat a gyerekek rendelkezésére bocsátot-
ták! Reméljük jövőre is sikerül ilyen hangulatos és emlékezetes ver-
senyt rendeznünk. 

Némethné Földes Katalin

Kategória Helye- 
zés Versenyz , település Felkészít  Ló neve 

Kezd  A 1. Varga Zsófia, Kőtelek Márkus Imre Klaudia 
 2. Bartusz Erik, Rákócziújfalu Karászek László Barbi 
 3. Németh Lili, Rákóczifalva Némethné Földes Katalin Mese 
Kezd  B 1. Simon Anna, Rákóczifalva Simon György Mandula 
 2. Kálló Ivett, Kőtelek Márkus Imre Klaudia 
 3. Pálinkás Ákos, Tiszatenyő Tisza Sándor Alma 
Haladó A 1. Csillag Anna, Tiszatenyő Tisza Sándor Alma 
 2. Pintér Zsolt, Kőtelek Márkus Imre Klaudia 
 3. Tulik Fanni, Szandaszőlős  Kedves 
Haladó B 1. Fehér Vanda, Rákóczifalva Némethné Földes Katalin Muki 
 2. Pásztor Brigitta, Tiszatenyő Tisza Sándor Sába 
 3. Kovács Zalán, Rákóczifalva Némethné Földes Katalin Rebeka 
Lovagolj 
és fuss! 1. Szabó István, Kőtelek Márkus Imre Klaudia 
 2. Tasi Ingrid, Rákóczifalva Némethné Földes Katalin Laguna 
 3. Pásztor István, Rákóczifalva Simon György Akira 
Díjlovaglás 1. Gyulai Jennifer, Rákóczifalva Némethné Földes Katalin Laguna 
 2. Tasi Ingrid, Rákóczifalva Némethné Földes Katalin Laguna 

 

Tisztelt Rákóczi lap!
Szeretnék beszámolni róla hogy a Rákóczi 

Lovasai Egyesület lovas tagjai nem pihentek az 
elmúlt időszakban sem. A tanítványok közül 6 
lovas rész vett a Magyar Póniklub szövetség által 
rendezett edzőtáborban Kaposváron július végén  a 
Pannon Lovasakadémián. Az edzések alatt komoly 
szakemberek foglalkoztak a gyerekekkel: Schaller 
Gábor, Balázs József, Fülöp Sándor és Kovács 
Szilveszter. Gyönyörű környezetben, jól felszerelt 
pályákon és fedett lovardákban lovagoltak és ta-
nultak sok hasznos dolgot  a gyerekek nap mint 
nap 80 ló társaságában. Emellett ellátogattunk a 
Kassai völgybe is, ahol a honfoglaló őseink harc-
modorával ismerkedhettünk  a  világhírű lovasíjász 
– Kassai Lajos – birodalmában. A gyerekek a tábor 
végén vizsgát is tettek: elméletből és lovaglásból 
is. 

Augusztus 9-én megtartottuk hagyomány 
teremtő céllal első amatőr lovasversenyünket. 
Szerencsére nagyon sok versenyző érkezett a 
megmérettetésre a Rákóczifalváról, Kőtelekről, 

                                                                                                     Rákóczi Lovasai Egyesület
Rákócziújfaluból, Szandaszőlősről, Tiszatenyőről. Az eredmények 
kategóriánként a következők lettek:
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H Ó N A P  K É R D É S E

Azt gondolom, elég nehéz megfogalmazni, mert sok em-
bernek nincs rá pénze, hogy pihenésre költsön, hogy elutaz-
zon valahová szabadságra. Számomra elég rövid volt a nyár, 
mert nem voltunk sehol sem. A munkahely és a lakás között 
töltöttem el. Emlékezetes marad számomra a Döme nap, 
mert egyben városavató ünnepség is volt. A munka mellett 
a kert, a befőzés és lakásfelújítás. Szerintem nagyon rövid 
a nyár.

40 éves villanyszerelő
Nemrégen költöztünk haza Rákóczifalvára, és így na-

gyobb részben munkával telt el a nyár. Egy családi háznál 
mindig van mit csinálni. A megtakarított pénzünket a házra 
költöttük, így üdülni sem voltunk.

A diákok szeptembertől június közepéig egyaránt az is-
kola padban ülnek, tanulnak. Ám június közepétől szeptem-
berig mindnyájan más dolgokkal foglalják el magukat, más 
és más helyekre járnak nyaralni, attól függően, hogy a mö-
göttük lévő anyagi háttér mit engedélyez. Néhány fiatallal 
készítettem rövid interjúkat arról, hogyan is értékelik az idei 
nyarat, és hogy milyen tájakat látogattak meg az elmúlt 2 és 
fél hónapban.

Anonim 1 (19 éves, főiskolás):
Hogyan telt az idei nyarad?
Azt mondhatom, hogy a nyári szünetem összességében 

egész jól telt. Igaz, voltak benne unalmasabb napok, de bő-
ven akadnak olyan pillanatok, amikre még sokáig szívesen 
emlékezni fogok, és olyanok is amelyekre kevésbé.

Merre jártál nyaralni?
A barátaimmal voltam  Siófokon egy hétig, amit egy-

be kötöttünk azzal, hogy kiélvezzük a helyi fesztivál által 
nyújtott szórakozási lehetőséget, valamint szüleimmel és 
testvéremmel két hetet töltöttem a hegyekben, ami igazán 
pihentető volt.

Elégedett vagy az úti céljaiddal és az ott eltöltött idővel?
Igazság szerint szerettem volna a nyáron eljutni külföldre, 

de ez sajnos nem sikerült. Ezt leszámítva, nagyon jól érez-
tem magam, és teljesen elégedett vagyok.

Köszönöm, hogy válaszoltál kérdéseimre, és sikerekben 
gazdag tanévet kívánok!

Anonim 2 (18 éves, egyetemre készül):
Hogyan telt a nyári szüneted?
A nyaram elég gyorsan eltelt. A szünet alatt leginkább 

dolgoztam, mert szeretnék szüleimnek anyagilag segíteni, 
mivel egyetemre készülök, és az iskolakezdés valamint az 
albérlet költségei igen magasak. Nyaralni sem voltam, igaz 
a barátaimmal és ismerőseimmel hétvégenként eljártunk 

  Hol és mivel telt el a nyár?

Nagyné Szabó Rozália
Csodálatos volt a nyár, megszületett az unokánk. Pihe-

néssel, horgászással töltöttük a szabadidőnket a Tiszánál. 
Közben elláttam a boldog nagymamai teendőket. Időközben 
dolgoztam is. Az a baj, hogy már vége van, de szerencsére 
van munkahelyünk és mehetünk dolgozni.

Nyugdíjas hölgy
Bejárok a nyugdíjas házba, közben tagja vagyok az egyik 

klubnak is, ahol hetente van foglalkozás. Négy csodálatos 
napot üdültünk a testvéremékkel Berekfürdőn. Jól éreztük 
magunkat. Csak egy baj van, hogy nehezen viselem ezt az 
őrült meleget. Szolnokon lakom és naponta járok ide Rákóczi-
falvára.                                                           Jobbágyné

Júniustól szeptemberig
strandra, sátorozni és szórakozni, de a nyaram nagy részét a 
nyári munka töltötte ki.

És így visszatekintve hogyan értékeled az elmúlt nyarat?
Teljesen elégedett vagyok vele. Igaz nem voltam hosz-

szabb ideig nyaralni, de büszke vagyok arra, hogy önállóan 
kereshettem pénzt, és segíthetek szüleimnek. Egyáltalán 
nem érzem úgy, hogy lemaradtam volna bármiről is, mivel 
úgy gondolom, hogy még számos nyár előttem áll, és bepó-
tolhatom az elhalasztott kirándulásokat.

Köszönöm, hogy válaszoltál kérdéseimre, és sikeres tan-
évet kívánok Neked!

Anonim 3 (16 éves, gimnazista, fél éve költözött el 
Rákóczifalváról):

Mesélj nekem a nyaradról!
A szünet igazán jól telt! Rengeteg emlékkel gazdagodtam 

az elmúlt hónapok során. Számos helyen jártam, és ezekről 
a helyekről mind-mind kellemes élményekkel gazdagodva 
tértem haza.

Hol voltál nyaralni?
Június végén a családommal elutaztunk a horvát ten-

gerpartra, ahol egy hetet töltöttük. Bejártuk a közeli tele-
püléseket, de főként sokat fürödtünk. Két hetet töltöttem 
rokonokkal a Balatonon is, ami igazán nagyszerű volt. Vé-
gül augusztusban Bulgáriába látogattunk el, szintén tenger 
partra mentünk. Valamint sokat kirándultunk a hangulatos 
bolgár településeken. Továbbá egy-egy napos kirándulások 
során hazai nagyvárosokban is jártam.

Biztosan izgalmas és élménygazdag nyarad volt!
Igen, és azt mondhatom, hogy szerencsés vagyok, hogy 

ennyi helyre eljuthattam, hiszen a mai világban nem minden 
velem egykorú családja engedheti meg magának, hogy eny-
nyi helyre eljusson.

Köszönöm, hogy válaszoltál kérdéseimre, és jövőben is 
további kellemes nyaralásokat kívánok!

Tóth Kitti
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Nostradamus
Sólyom a sasfészekben 2009
I. Azért nem engedték be Szlovákiába Sólyom Lászlót, 

mert haza akarta hozni a fehér lovat, amit Szvatopluknak 
adtak jó 1000 éve eleink.

II. Az V. kerületet Budapesten körbe húzzák szöges 
dróttal, így nem kell újabb börtönöket építeni.

III. Azért kaptak a BKV-nál a főnökök annyi pénzt, 
mert feltalálták a jövő buszait: az utasok tologatják majd 
a városban körbe-körbe.

IV. A szolnoki Cukorgyárat azért bontották le, mert 
ipari műemlék és úgy sem lett volna, aki rendben tartaná. 
Meg olyan sok a cukorbeteg.

V. Milyen gazdasági válság az, ahol az árak nem 
emelkednek drasztikusan, és a bankok még nyernek is?

VI. 30 milliárd a Margit-híd rekonstrukciója. Ennyiért 
a kínaiak visszaterelték volna Dunát a Fekete erdőbe.

VII. Az Euro úgy tért vissza 260 Ft-ra, hogy semmi 
nem indokolja, az üzemanyag ára úgy lett 300 Ft, hogy 
semmi nem indokolja. Tehát a magyar gazdaságot annak 
nevezni, hogy gazdaság, semmi nem indokolja. 

Balázs Antal

„A kép és festmény között az a különbség,
hogy az egyik a falra, 

a másik az örökkévalóságnak készül.”
PIKTOR

Az elmúlt 20 év bizonyítja, hogy azok a települések, ahol 
nem keresték meg kitörési pontjukat, a kultúrát háttérbe szo-
rították, a profit mindenhatóságát lihegve. Ott óriási prob-
lémák lesznek, hiszen a rablókapitalizmus nálunk jól lakott 
és nyomul tovább pusztítani azokat az országokat, ahol még 
tudnak mit elszedni. Európa nem tud globális hatalom lenni, 
talán a regionális szerep jut csak neki, mert nagyon rosszul 
tették az EU-s vezéreink a dolgukat. A szövetségen gyenge 
országok megpakolása történt, de az is kínai munkások segít-
ségével. Nálunk nem maradt egyéb, mint a multik és bankok 
rombolása. Azt mondták, ha EU nem lenne, Magyarország 
gazdaságilag bedőlt volna, persze mert munka nem folyik az 
országban, és ebből nagyon nehéz pénzt termelni. A multik 
és bankok pedig kiviszik a hasznot.

Ha az EU komolyan venné Magyarországot, akkor enged-
né termelni és a közösen megtermelt árut kihelyezni olyan 
országba, ahol erre szükség van.

Ja, hogy ez munkával jár és nem rablással, meg kell ta-
nulni máshogy gondolkodni, mint az elmúlt évszázadokban, 
amikor hajóra szállva kifosztották az útjukba kerülőket. Ma 
már ez nem működik és Európa a jólétben agonizál, így esély 
sincs Amerika, Kína, India „ellen”.

Ezért fontos saját kultúránk erősítése és magunk érdeke-
inek felismerése. Azok a városok, faluk, akik kitalálták ma-
gukat a XXI. századra, sokkal könnyebb lesz túlélni ezt a 
nehéz időszakot.

Ahol nem tettek semmit, csak sebeiket nyalogatják, a 
vegetálás is ember feletti erőt kíván meg, mert befektetők 
nem érkeztek, munka nincs, segélyre meg nincs miből. Itt 
nálunk szerepet vállal a múzeum a kultúrát első helyre tenni. 
A legfontosabb, hogy magas színvonalon tartsa működését 
és olyan összefogást generálva, amivel Rákóczifalvát or-
szág-világ előtt megismerik. Ha ez sikerül, akkor morálisan 
is talpra állhatnak azok, akiknek a munkát egy tollvonással 
eltörölték.

Arcot kap a település, amire büszkék lehetnek az itt élők. 
Ez nem szeretet hirdetése, ez létfontosságú, mert azt mond-
ják „az a valaki, aki be tudja fizetni hó végén a számlákat”.

Ebben a küzdelemben egy szereplő a múzeum.
Külföldön utaznak a macijaink, megismerik települé-

sünket. Az idén legalább 20-25 helyre vittük hírét város-
unknak. Ez mind ingyen reklám. A TV-ben egy másodperc 
10-100.000 Ft!

Tehát ez a lehetőség rengeteget segíthet a jövőkép kiala-
kításában. Ez munka, nem adják a lehetőséget ma sem, azt ki 
kell érdemelni és utána is úgy dolgozni, hogy ez egy folya-

mat legyen és maradjon.
Sok kezdeményezés azért bukik meg, mert azt gondolják, 

csak el kell kezdeni és jön a dicsőség, a pénz.
Így ezrével tűnnek el jobbnál jobb ötletek, mert nincs ki-

tartás és persze összefogás. Nálunk sikerült komoly munká-
val és összefogással reklámozni Rákóczifalvát. 

Mindenkinek lehetősége van ugyan így tenni és képessé-
gét a közösségért harcba vetni. 

A város arca akkor lesz a legszebb, ha ezt egyre többen 
belátják és tesznek is érte.

Balázs Antal

Balázs Antal:
Csendestárs

- A bölcs nem akar, szemlél.
- Élj szerényen, halj meg nyugodtan.
- Amit nem akarsz, megkapod.
- A karrier csak délibáb Naplemente után.
- Felelősséggel jár, ha magasra törsz.
- A szegénység nem pénz kérdése.
- A jövő társadalma egyszemélyes lesz, mindenki csak a 
maga törvényeit fogja betartani.

                                                                                                                                Arcfestés
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K I T E K I N T É S

Sokfelé jártam a világban, de a szomszédos Ukrajnába ezen 
a nyáron jutottam el először. Igaz, sok-sok évvel ezelőtt már 
egyszer útra készen álltam, de Csernobilban éppen az indulás 
előtt történt meg a baj, s az Express Ifjúsági és Diákutazási 
Iroda leállította az utazásunkat. Akkor Kijevet, Lemberget, 
Zsitomirt és Odesszát akartuk megnézni. Akkoriban arra nem 
is gondoltunk, hogy Kárpátalján is körül kellene nézni. Ho-
gyan is jutott volna eszünkbe, hiszen nem olyan időket éltünk. 
Emlékszem egy kaukázusi utazásom során megismert kárpát-
aljai magyar származású idegenvezetővel például éveken át 
úgy tartottam a barátságot, hogy a testvére moldován szárma-
zású felesége címére küldtem neki a leveleket Kisinyovba. 
Attól tartott ugyanis, hogy ha Nagyszőllősre, a lakóhelyére 
érkeznének a magyarországi levelek, előbb-utóbb meggyűlt 
volna a baja a hatóságokkal. Szóval nem igazán olyan idők 
voltak akkoriban, hogy csak úgy neki vághatott volna az 
ember Kárpátalja hegyes-völgyes tájainak. Lelkem mélyén 
azonban mindig ott motoszkált, hogy Ung, Bereg, Ugocsa és 
Máramaros életét látni kellene. Aztán változtak a dolgok és 
eljött az idei nyár.

1.
Ahogy a székely mondaná, Kárpátalján nem rosszak az 

utak, de nem is jók. Így aztán csak araszolgattunk Tiszaújlak 
felé. A poros kis mezőváros nem sokat mutatott magából. 
Azt, hogy valamikor a tiszai sószállítás fontos központja volt 
kamarai sóhivatallal és teherhajó kikötővel, ki sem néztem 
belőle. Őszintén szólva nem is nagyon tudtam róla semmit. 
Legfeljebb azt, hogy amikor a vállalkozó szellemű Móricz 
Bálint (Móricz Zsigmond édesapja) cséplőgép-garnitúrája 
felrobbant, a család ingóságait Tiszaújlakról jött ügyvédek 
foglalták le Csécsén. Most azonban a városka határában, a 
Tisza-hídtól talán egy kőhajításnyira, fölfedeztem egy turul-
madaras emlékművet. S ez bizony nem más, mint a Rákóczi-
emlékoszlop. 

Az az emlékmű, amely azt hirdeti, hogy II. Rákóczi Ferenc 
kurucai 1703. július 14-16-án itt vívták a szabadságharc első 

győztes csatáját, s kezdték meg a tiszai átkelést. Az itteni ke-
mény küzdelemnek köszönhetően bontakozhatott ki aztán a 
Tiszántúli hadjárat, melyről II. Rákóczi Ferenc méltán írhatta 
XIV. Lajos királynak a következő sorokat: „Ügyem igazsá-
gos volta szerencsét adott nekem. Reményeim, melyek egy-
koron száműzetésem sanyarúságának enyhítésére szolgáltak, 
teljesedésnek indultak.”

2.
Hatalmas felhőszakadás társaságában érkeztünk Viskre. A 

Felső-Tiszavölgy eme településén a természet megpróbálta-
tásai elől hová máshova húzódhattunk volna, mint a refor-
mátus parókiára. Különben is mindent tudni akartunk a XIV. 
századi erődített református templomról.

A viski templomot ugyanis önmagáért is érdemes megnéz-
ni. Az egyhajós, gótikus stílusban épített templom famennye-
zete népies rokokó díszítésű. Geometrikus és ornamentális 
motívumai mellett színes madarak, feliratok pompáznak 
rajta. A hófehér falak fölött mindenképpen érdekes látványt 
kínál. A biedermeier festésű bútorzat már csak ráadás a temp-
lom kínálta különlegességekből. Mint ahogy a templomkert-
ben látható gyönyörű szoknyás, galériás, csúcsos sisakú ha-
rangtorony is. Szóval, van mit megnézi a viski református 
templomban, s van mit felidézni is a magyar történelemből. 
Merthogy ez az a hely, ahol 1657. február 17-én II. Rákó-
czi György erdélyi fejedelem országgyűlést tartott. Innen 
indult aztán IX. Károly svéd király szövetségében, hogy 
megszerezze Lengyelország trónját. Meggondolatlan kaland 
volt, vagy nagyhatalmi hóbort? Ma már tudjuk, György eme 
próbálkozása több volt egy szerencsétlen katonai epizódnál. 
A három részre szakadt Magyarországon az önálló magyar 
államiság jelképét, az önálló Erdélyi Fejedelemséget zúzták 
miatta össze. II. Rákóczi György nagyratörő tervei ugyanis 
mindenképpen beleütköztek a Porta szándékaiba.

3.
A Tisza és a Nagyág találkozásánál elterülő egykori ko-

ronaváros, Huszt, igazi kánikulai napon fogadott bennünket. 
A gidres-gödrös utakon döcögve csak nehezen fedeztük fel a 
város fölé magasodó magányos kúp alakú hegyet, melynek 
tetején bús düledékei omladoznak a huszti romvárnak. 

Valamikor persze nagy élet folyt e falak között. A 
máramarosi királyi uradalom központja volt. Az alsó- és fel-
sővárra tagozódott erődítményről maga Evlia Cselebi, a híres 
török világutazó is azt írta, hogy „oly erős várrá tették, ki éj-
nek idején meglátja, az ajka is remeg”. 1703. augusztus 17-én 
II. Rákóczi Ferenc kurucai is csak csellel tudták megvenni. 
Aztán a szabadságharc egyik központja lett. Ismeretes, hogy 
az 1706. március 8-a és 20-a között ülésező huszti ország-
gyűlés mondta ki Magyarország és Erdély konföderációját. 

Később más idők jöttek. 1709. október 16-26 között a 
huszti gyűlésen II. Rákóczi Ferenc már az Erdélyből kiszorult 
kuruc családok elhelyezésével volt kénytelen foglalkozni. S 

  A Rákócziak nyomában
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K I T E K I N T É S I R O DA L O M
Pelle Ferenc:
Múlt, jelen, jövő

Délelőtt nagy borítékot, benne
a mindig tisztelettel várt
Rákóczi Lapot hozta a postás.
Már két év óta vártam a hírre …,
Rákóczifalva város lett,
ennyit tesz a szolnoki vonzás.

Nézem …, csak nézem a negyvennégyben
emlékül vett képeslapot,
magam előtt látom, amit akkor láttam.
Szétnézve a községből lett városban
összehasonlítást teszek …,
nem csalódtam …, mint várostól ezt vártam.

Még nem tudom, ki hogyan fogadta
a várossá válás hírét,
csak sejthetem a véleményeket.
Hol közös jószándék uralkodik,
ott érdemes élni és dolgozni,
mert leküzdik a nehézségeket.

Akkor nekem okozott örömöt,
hogy hadi munkára ítélt a Sors.
Azt a nyarat nem felejtem.
Viszont örülök, az azóta megismert
uradalmi cselédközség
magára talált, ezért is tisztelem.

Mikor e szerény községet megismertem, 
módos község fia voltam,
akkor kilencszáznegyvennégyet írtak.
Már tíz évnél is több, szeretem Falvát,
hol munkatáborban dolgoztam.
hol a bombázás után gyászolók sírtak …
 
Hetvenöt év …, s módos községemből 
– fájdalom – „siralomvölgy” lett.
Önző széthúzás, rossz vezetés átka …
Rákóczifalva viszont felemelkedett.
A jó közösség nagy erő,
így teljesülhet a lakosság álma …

A bajt, a rosszat időben kell megelőzni,
a jót pedig kihasználni.
Ez a jövő …, különben sokat szenvedünk.
Féltem magyar hazánkat, mert nincs
összetartás, összefogás …,
így oldott kéveként hull szét nemzetünk.
(2009. július 21.)

nem volt már messze az idő, hogy az osztrák hadak kezé-
re kerüljön a huszti vár, és osztrák helyőrségi állomáshellyé 
váljon. Majd az a rettenetes éjszaka is beköszöntött, amikor 
1766. július 3-án háromszor csapott belé a villám, és minden 
a tűz martalékává vált. Azóta csak a füstös, kormos, omlado-
zó falak néznek le a várhegyről.

4.
A történelmi Magyarország legkisebb vármegyéjében, 

Ugocsában járunk. Előttünk Salánk körvonalazódik. Valami-
kor flamandokat és szászokat telepítettek ide az Árpád-házi 
királyok. A XIV. században azonban már tisztán magyar ajkú 
településként jegyezték. Semmi sem jelzi, de itt is II. Rákóczi 
Ferenc nyomdokán haladunk. A rég megsemmisült előhegyi 
kastélyban tartotta ugyanis a nagyságos fejedelem 1700. feb-
ruár 11-18. között a szabadságharc utolsó gyűlését.

Itt tárta a szenátus elé a császári udvar ajánlatát, a fegy-
verszüneti feltételeket, s jelentette be, hogy Lengyelországba 
indul az orosz cárral tárgyalni. 

Pár nappal később, február 21-én, el is hagyta Magyaror-
szágot. Akkor még nem tudhatta, örökre. 

Czirmayné Kocsis Róza
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Rákóczifalván járva szomorúan tapasztalni, hogy az utób-
bi időben egyre kevesebb fecske, veréb látható. Főleg az 
idei nyáron volt feltűnő számuk drasztikus megcsappanása 
Mi  lehet az oka? Kezdjük talán a mindig annyira szeretett 
nyári látogatóinkkal, a fecskékkel. Hazánkban háromféle 
fecskefaj él. A molnárfecske és füstifecske  épületek falain 
rakja sárból készített fészkét, a partifecske homokbányák 
falaiban nagy telepekben fészkel. Nyilvánvalóan Balfon 
az előbbi két fecskefajból szokott sok lenni - sajnos csak a 
múltban! A füsti fecske elszórtan, istállókban, külterületen 
rak fészket. A molnárfecskék városlakók, megeszik a liszt-, 
csontkukacokat, rovarokat. A szokatlanul hideg kora őszi 
időjárás hatalmas pusztítást végzett a fecskeállományokban, 
minthogy a hirtelen beköszönő hideg miatt eltűntek a rova-
rok, ennek nyomán szinte éhen haltak. De a kemény hideg 
közvetlenül is igen károsan hatott rájuk, főleg a gyengébb 
és korai példányokra. Az is legyengítette őket, hogy 2005-
2006-ben a fészkelési időszak hűvös, csapadékos időjárása 
miatt rengeteg fióka pusztult el. Apadásuknak az is oka, hogy 
a telet Afrikában töltő madarakat az Afrikát sújtó szárazság 
is tizedeli, minthogy az ott telelő madarak nem jutottak ele-
gendő táplálékhoz. Mely példányoknak sikerült átvészelni 
az afrikai szárazságot és útra keltek, gyakran lelték halálukat 
Málta felett repülve.  E sorok írója is megdöbbenve tapasz-
talta Máltán – ebben a kultúrált EU-tagországban – járva, 
hogy  ott évszázados hagyományai vannak az átvonuló 
madarak lelövésének (vadászatának), de még a szigeten ho-
nos szegény verebeket is vad szenvedéllyel lövöldözik. Ha 
kedvenc madarunk, a fecske sorsa ilyen hányatott, akkor mit 
várhatnak a szegény sorsüldözött verebek, melyeket még 
nem is olyan régen divat volt csúzlival vagy légpuskával 
irtani. Még szakmai berkekben is elfogadott volt az a nézet, 
hogy a „cinege-veréb” konfliktusban a mezei verebet irtani 
kell. Egy 1914-ben íródott nívós szakmai könyvben pl. azt 
javasolják, hogy „nem marad más hátra, mint a sörétezés…
vagy mint a kotolás idejét bevárni és ekkor az odút meg-

nyitni, a fészket tojásostúl kihányni”. Így aztán nem csoda, 
hogy a csúzlizók és légpuskázók leggyakoribb célpontja a 
dróton vagy ágon gyanútlanul üldögélő veréb volt. Valljuk 
be, Rákóczifalván sem volt ez kivétel! A szegény, üldözött 
verebek végül a védett madarak listájára kerültek fel. E há-
nyatott sorsú madár 2007-ben a Magyar Madártani Egyesület 
választása alapján az év madara lett. Ismeretes, a verebeknek 
két faja van hazánkban.  A mezei veréb és a házi veréb. Az 
előbbi jóval kisebb, mint a városokban széltében elterjedt 
házi veréb. A mezei veréb üregekben, harkályodúban, út 
menti fák kikorhadt üregeiben, gólyafészek oldalán fészkel. 
Kócos fészküket pehelytollakkal bélelik ki puhára. Fiókáik 
etetésére rendkívül sok rovart gyűjtenek be. Így igen szorgos 
rovargyűjtő hírében állnak – főleg a költési idő alatt. A fió-
kák kizárólag állati táplálékot, rovarokat, sáskákat, szúnyo-
gokat kapnak eledelül. Megfigyelhető, ahol számuk erősen 
csökkent, ott a kártékony rovarok nyomban felszaporodtak. 
A házi veréb sokkal jobban kötődik az emberi környezethez. 
Látva a faj nagymérvű csökkenését és ismerve azt a tényt, 
hogy a veréb is ugyanolyan tagja a madárvilágnak, mind pl. 
a kedvenc cinegék, méltó helyükre kell tenni őket – figyel-
meztetnek a szakemberek. Másrészt a táplálkozási láncban 
több ragadozónak is kiváló eledele (zsákmánya), tehát öko-
lógiai szempontból is fontos jelenlétük. A korábban annyira 
kedvelt hasznos/káros minősítés idejemúlt fogalommá kezd 
válni, s nem lehet kategorikusan hasznos madárnak csak azo-
kat a madarakat tekinteni, melyek rovarokkal táplálkoznak. 
Főleg a mezei verebek rohamos számbeli visszaesésének az 
is egyik oka, hogy a „korszerű mezőgazdaság” (nagy táblás 
monokultúrák, vegyszeres kezelés, stb.) életterét beszűkítet-
te, táplálékaitól megfosztotta. Így aztán nem csoda, hogy rit-
kán lehetett a kedvenc madaraink közé tartozó fecskék és az 
eddig annyira számkivetett verebek vidáman repülő példá-
nyait látni. Látványuk, csivitelésük hiányzott is számunkra. 
Reméljük, jövőre többen lesznek. 

Dr. Kölcsei Tamás

Éveken keresztül – mióta megépült a szennyvízelvezető 
csatorna – tulajdonképpen nem volt különösebb problémám 
az időnként fel-feltörő, illatosnak nem nevezhető levegővel. 
Ezen a nyáron azonban egyre sűrűbben és egyre elviselhe-
tetlenebb a bűz.

A csatorna nyílása csak pár méterre van a háztól, s a záró 
fedélen keresztül árad ki a szag. Választhatok, vagy szellőz-
tetek az iszonyú melegben, (és közben felfordul a gyomrom) 
vagy becsukok ajtót, ablakot és megpusztulok.

Komolyra fordítva a szót.
Körbeérdeklődtem a környezetemben, jártomban-keltemben 

kiderült, hogy sajnos ez több embert, sőt utcát érintő dolog.

KÖ R N Y E Z E T Ü N K

    Miért kevés Rákóczifalván (is) a fecske és a veréb ? 

   Ne csak BESZÉLJÜNK RÓLA

Felkerestem a Polgármesteri Hivatal illetékesét, aki el-
mondta; nem ismeretlen előtte az eset, többen is jeleztek már 
a Toldi Miklós útról. Ő természetesen intézkedett a Víz- és 
Csatornaművek felé.

Ez az én esetemben azt jelenti, (a Víz- és Csatornaművek 
tájékoztatása szerint), hogy a Hunyadi úttól a Toldi M. út 25-
ig hamarosan feltárják a hiba forrását és intézkedni fognak. 
Remélhetőleg sikeresen. 

Felvilágosítást kaptam az ügyben is, hogy bizony nem 
használják szabályszerűen a csatornát és ez rendszeresen 
gondot okoz az átemelő szerkezeteknél. Magyarul, beakad-
nak azok a dolgok, amit nem véletlenül kerültek oda. 
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KÖ R N Y E Z E T Ü N K

M A C I M Ú Z E U M

A Varsány Közösségi Ház és a Macimúzeum idén már 
harmadik alkalommal rendezte meg a Döme Napot, és egy 
időben a városavató ünnepséget. Ezen a napon ismét sok mac-
kóbarát  hozott  macikat a gyűjteménybe. Többek között Szol-
nokról Mező Józsefné adott egy 48 éves macit, Budapestről 
Szamosiné Beke Irén ajánlott fel mackót, mégpedig a moszk-
vai olimpia jelképét, Misa mackót. A népszerű Tv-sorozat, a 
Barátok közt egyik főszereplőjétől, R. Kárpáti Pétertől is kap-
tak játék mackókat a macihadseregbe. Rákóczifalva várossá 
avatása alkalmából Tóth Lajos polgármester úr ajándékozott 
egy 39 éves mackót, 
valamint Szabados Károly felajánlásaként kaptak egy nagy-
méretű új macit.

A múzeumban egy 
újabb rekord dőlt meg. A 
3 éves nyitvatartási idő 
alatt összesen 16 673 fő 
vendég tekintette meg a 
macimúzeum különleges 
gyűjteményeit.

A helyi önkéntes Tűz-

oltó Egyesület tagjai és az Országos Tűzoltómúzeum jóvol-
tából, tűzoltó-relikviákat bemutató két új teremmel bővült a 
kiállítási helyiségek száma.

A Macimúzeum gyűjteményének néhány régi, szép darabját 
tekinthetik meg azok a vásárlók, aki ellátogatnak a szolnoki 
CORA áruházban megrendezett iskolatörténeti kiállításra. Az 
elkövetkezendő hónapban a törökszentmiklósi Bajcsy Óvoda 
rendez egy kis bemutató tárlatot a macikból, az ott lévő gyer-
mekeknek és szüleiknek az egyik rendezvényük keretein belül. 
Októberben pedig a Szolnok Plaza vitrinjeiben lehet megcso-
dálni néhány mackóritkaságot Az év végén Szombathely ad 
otthont a rákóczifalvai maciknak, a karácsonyi ünnepek előtt 
tartandó kiállításon.

Az utazó macik közül néhányan már visszatértek a „nyara-
lásból”, illetve folyamatosan folytatják világjáró körutazásai-
kat. A szebbnél szebb utakról folyamatosan lehet az érdekes fo-
tókat megtekinteni a múzeum honlapján /www.macimuzeum.
hu/.

Mackóinknak ruhatára ismét gyarapodott. Pávatollas ruhát 
kapott macihölgyet és mackóuraságot, Vincze Lászlóné, Ma-
rika öltöztette fel.

A közeljövőben elkészítésre kerülnek a 3m 60 cm-es nagysá-
gú kuruc és labanc mackók, melyeket külföldön is bemutatunk. 
Ezeknek a maciknak a mintapéldányait Urbánné Kelemen Ró-
zsa tervezte és készítette el. A kuruc és labanc csapatból egy- 
egy minta mackót elvitt magával Debreczeni Ildikó és Alföldi 
Róbert a Nemzeti Színház igazgatója az amerikai útjukra New 
Yorkba, ahová jövőre várhatóan kijutnak majd a rekordnagysá-
gú maci csapat tagjai. Ezen macik elkészítéséhez várják minden 
mackóbarát támogatását, hogy ezzel előkészítsék az igazi nagy 
álom megvalósítását, a 18 méteres rekord maci létrejöttét. 

A Fácánpark területén újabb különleges madárnak készült el 
a lakóhelye. Ezen volierek megépítéséhez a faanyagot Rocsáné 
Magdika, a vasanyagot Hajas Attiláné biztosította. A sok szép 
madárfaj takarmányozásában Kovács Béla, Dr. Hoffmann 
Imre, és Zsák István nyújt nagy segítséget másokkal karöltve. 
A macimúzeumban készülő új terrárium Szente Attila és Mar-
ton János közreműködésével készül, amibe lassan beköltözhet 
az új lakó.

                                                                                                                      Hírek röviden

A szülőfalum, Hidasnémeti
 –  ahol gyermek-és ifjúkori éveimet töltöttem – 
ajándékaként adom át ezt 
a 39 éves macit, 
szomszédunk, barátom Kiss Erika 
legkedvesebb, nagy becsben tartott  
gyermekkori játékát – múzeumunknak, 
a Városavató alkalmából.

Tóth Lajos polgármester

A hibaelhárító munkások találtak már így pelenkát, cipőt, 
betétet, sőt, egyik alkalommal egy fél kacsát is. Szóval mi 
sem vagyunk teljesen vétlenek ebben a dologban.

Akikkel találkoztam és beszéltem a szennyvízelvezető 
csatorna ügyében (Táncsics-Kun-Kossuth-Rákóczi-Árpád-
Deák úti lakosok), feléjük az a kérés, hogy minden alka-
lommal, ha bajt észlelnek, jelezzék a hivatal illetékesének, 
mert csak a személyes bejelentés után tudnak intézkedni, a 

panaszt orvosolni.
Ha a Polgármesteri Hivatalban tesznek jelentést, akkor a 

Hivatal továbbítani tudja a panaszt. Valójában a Víz- és Csa-
tornaművek a kompetens a probléma orvoslásában. Közvet-
lenül hozzájuk is lehet fordulni akár levélben (Víz- és Csa-
tornaművek Zrt. 5002 Szolnok, Vízmű út 1.), akár telefonon 
(56/420-104).

Urbánné Kelemen Rózsa
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A múzeum történetében ennek a szobornak az 
érkezése az egyik kiemelkedő eseménye lett. 
Az 1733-ban faragott ember nagyságú Flóri-
án szobor a faragás csúcsa, hiszen nyitott szá-
jú, fogakkal, nyelvvel és a legapróbb részlete 
ki lett dolgozva.
A művészvilágból ismert Pécsi Sándor szín-
művész gyűjteményéből került ki a szobor, 
most nálunk látható, s csak ezért az alkotá-
sért érdemes eljönni a múzeumba, mert ilyen 
kvalitású munka ritkaság az országos nagy 
gyűjteményekben is (pl. Nemzeti Galéria, 
Szépművészeti Múzeum).
A tűzoltók védőszentjéből amúgy is néhány 
lelhető fel Magyarországon.

Macimúzeum
   Bocs D’ Art Galéria XXXVI.

S
zen

t F
lór

ián

„P
O

sz
ei

d
O

n
 Ö

r
Ö

k
sé

g
e”

Földi László 
a Budapesti 

Vasas Sport Club,
Vízilabda szakosztály

edzőjének 
sporttörténeti kiállítása

tekinthető meg 
a Macimúzeumban

2009. október 14-ig.    
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